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 سرنوشت آیفون ۱۶ 
در ایران چه می شود؟
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زنگ خطر برای مستاجران
بیگی نژاد نایب رئیس اول تحادیه مشــاوران با تاکید بر اینکه 
بازار مسکن این روزها در رکود شدید همراه با تورم قرار دارد 
گفت: کاهش قدرت خرید متقاضیان مســکن از یک ســو و 
افزایش 17 درصدی قیمت مســکن در یک ســال را می توان 
اینگونــه تحلیل کرد که زنگ خطر برای مســتاجران به صدا 

درآمده است.
گزارش اخیر بانک مرکزی نشــان داد در کنار رکود حاکم بر 

بازار مسکن، قیمت مسکن نیز اندکی تقویت شده است.
با توجه به آخرین گزارش بانک مرکزی در مرداد ماه در خصوص 
تحولات مســکن شهر تهران، رشــد نقطه ای اجاره بها ۴۵.۵ 

درصد و رشد نقطه ای قیمت مسکن 1۶.۸ درصد بوده است.
رشد نقطه ای اجاره بها که ۴۵.۵ درصد را نشان می دهد

این آمار در حوزه قیمت ها شاید آن چنان جلب توجه نکند اما 
وقتی به رشد نقطه ای اجاره بها که ۴۵.۵ درصد را نشان می دهد 
مرور می کنیم متوجه می شــویم که روزهای سختی در آینده 
در انتظار مستاجران است.اگر چه برخی کارشناسان و فعالان 
بازار مســکن معتقد هســتند که کاهش ساخت و ساز و عرضه 
مسکن یکی از دلایل رشد بیش از حد اجاره بها خواهد بود اما 
به نظر می رسد بیشترین عامل در افزایش نرخ اجاره بها می تواند 

به تورم عمومی، اوضاع اقتصاد کلان و معیشت باز گردد.

 بازار مسکن در رکود تورمی شدید

سید احمد حسینی
تحلیلگر سیاسی

آیا  روس ها به ایران و سوریه  پشت کردند؟

چراغ سبز روسیه به 
رژیم صهیونیستی؟!

شرکت های دارویی در قطعی برق مستثنی نبودند

تداوم کمبود نقدینگی در 
صنعت دارو

بحران ناترازی انرژی به گازوئیل هم رسید

 انگشت اتهام باز هم به سمت 
مصرف کنندگان

تسهیلات کارمندان بانک باید بر اساس قانون باشد

تمام وام های ازدواج امسال 
پرداخت می شود

درگیری مخزن سوخت ری و 
پالایشگاه جنوب با فرونشست

زندگی ۳ میلیون نفر در تهران 
بر روی پهنه فرونشست

محمود جامساز، اقتصاددان:

ناترازی ها اقتصاد را به فروپاشی می کشاند

نرخ رشد اقتصادی از نفس افتاد

ین میزان از بهار سال ۱۴۰۱ رسید نرخ رشد اقتصادی به کمتر

 بر اساس اعلام مدیر اداره اعتبارات بانک 
مرکزی مشخص شد دولت باز هم برای 

پرداخت یک بخش از مطالبات عمومی به 
سراغ برداشت از سپرده قانونی بانک ها 
رفته است که بر اساس نظر کارشناسان 

این سیاست های پولی و مالی پیش از آنکه 
به بهبود مباحث اقتصادی کند، بیشتر 
نشانه ای از سیاست های پوپولیستی و 

افزایش تورم است.
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در چند روز گذشــته دو رویداد غیر مترقبه مورد 
توجــه محافل خبری و تحلیلی قرار گرفت: یکی 
عملیــات هوابرد ارتش صهیونیســتی در منطقه 
مصیاف واقع در حومه شــهر حماه در ســوریه و 
دیگری عملیات شهادت طلبانه یک شهروند اردنی 
در پل اللنبی بین اردن و کرانه باختری که به کشته 
شــدن سه نظامی صهیونیســت و زخمی شدن 

چهارنفر دیگر و شهادت فرد اردنی انجامید.
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ایران و گشایش 
مسیرهای مواصلاتی
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۳

شرکت مخابرات ایران )منطقه چهارمحال وبختیاری (

»شرکت مخابرات ایران )منطقه چهارمحال وبختیاری (« در نظر دارد)انواع تیرهای چوبی وفلزی 
نصب در محل(  را ازطریق مزایده به فروش برســاند. متقاضیان شــرکت درمزایده می توانند جهت کســب 

اطلاعات بیشتر به آگهی مزایده درسایت شرکت مخابرات ایران مراجعه نمایند. 
مهلت تحویل پیشنهاد: تاپایان وقت اداری مورخ 1403/07/09   

 آدرس سایت:   www.cm.tci.ir )برای دریافت رایگان اسناد(

آگهی مزایده شماره140۳/0۳

درگیری مخزن سوخت ری و پالایشگاه جنوب با فرونشست

زندگی ۳ میلیون نفر در تهران بر روی پهنه فرونشست
رییس بخــش خطرپذیری مرکــز تحقیقات راه، 
مســکن و شهرسازی با بیان اینکه نرخ فرونشست 
در تهران به 20 سانتیمتر رسیده، گفت: سه میلیون 
نفــر در تهــران بر روی پهنه فرونشســتی زندگی 

می کنند.
علــی بیت الهی در گفتگوبا خبرنگار اقتصادی ایلنا 
درباره اظهارات رییس جمهوری در اولین نشســت 
خبری درباره بحرانی شــدن فرونشست در تهران 
اظهار داشت: در حال نرخ فرونشست زمین در تهران 
به ویژه در منطقه جنوب غربی تهران در بیشــینه 
مقدار خود به 20 ســانتیمتر در سال رسیده است. 
این پهنه فرونشستی وسعتی در طول ۵0 کیلومتر 
و به عرض 30 کیلومتر دارد و پهنه وسیعی را اشغال 

کرده است.
وی ادامه داد: هر چه به انتهای این پهنه فرونشستی 
می رســیم به تدریج نرخ فرونشست کم می شود و 

در حاشیه به صفر می رسد.
رییس بخش زلزله شناسی مهندسی و خطرپذیری 
مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی با اشاره به 
مناطقی از تهران که درگیر پدیده فرونشست زمین 
هســتند، گفت: جنوب غربی مرکز شــهر تهران 
مشــمول مناطق چهاردانگه و اسلامشهر را شامل 
می شــود اما مناطقی مانند 17، 1۸، 19 و جنوب 
منطقه 21 درگیر فرونشســت زمین هســتند و در 
مناطق 10 و 11 هم شــاهد فرونشســت زمین به 
صورت لکه ای هســتیم.بیت الهی افزود: نکته مهم 

این اســت که در ســال های گذشته فرونشست در 
تهران چنین وسعتی نداشت و وقتی از فرونشست 
صحبت می کردیم تنها در حاشــیه هایی از مناطق 
17، 1۸ و 19 فرونشســت دیده می شــد. پدیده 
فرونشست زمین توسعه٬یابنده است و هر روز پیش 
می روند و مناطق درگیر فرونشســت توســعه پیدا 
کرده انــد و امــروز مرکز تهران در مناطق 10 و 11 
درگیر فرونشست شده اند.وی در پاسخ به این سؤال 
که چه جمعیتی از تهران در محدوده فرونشســت 
زندگی می کنند و فرونشست چه جمعیتی از تهران 
را تهدید می کند؛ تاکید کرد: طبق مطالعات انجام 
شده با احتساب شهر تهران و شهرهای اطراف آن، 
امروز 3 میلیون نفر بر روی پهنه فرونشست ساکن 
هســتند.رییس بخش زلزله شناســی مهندسی و 
خطرپذیری مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 
درباره تبعات اقتصادی فرونشســت اظهار داشت: 
مطالعاتــی در ایــن باره انجام داده ایم از نظر تبعات 
اقتصادی فرونشســت فقط در تهران کافی است به 
این موضوع اشاره داشته باشیم که مخزن سوخت 
ری که تأمین کننده بنزین عمده کلانشــهر تهران 
اســت و از این مخزن لوله های بنزین به شــهران و 
محدوده شــرقی تهران ســوخت منتقل می شود، 
دقیقــاً بر روی کانون پهنه فرونشســتی قرار دارد. 
همچنین پالایشــگاه جنوب تهران دقیقاً در همین 
محدوده فرونشستی واقع شده که هرگونه رخدادی 
می تواند علاوه بر تبعات اجتماعی، تبعات اقتصادی 

قابل توجهی به دنبال داشته باشد.بیت الهی گفت: 
بسیاری از صنایع و کارخانه ها و تاسیساتی دقیقاً بر 
روی پهنه فرونشســتی قرار دارند. زون انتقال برق 
در ورامین وجود دارد که سه خط فشار قوی در این 
مسیر وجود دارد که هر سه خط درگیر فرونشست 
هستند که آثار آن مستند شده است و در این مناطق 
شاهد شکاف ها و فروچاله ها هستیم.وی ادامه داد: 
موضوع مهم دیگر اقتصاد کشاورزی است که درگیر 
پدیده فرونشستی شده و سطح مزارع مردم براساس 
فرونشست ترک خورده است و آبیاری غرقابی وقتی 
وارد این شــکاف ها می شــود به بخش های دیگر از 
مزرعه نمی رســد، کشاورزان وارمین می گویند به 
همین دلیل در حالیکه در سال های گذشته در این 
مزارع 17 بار صیفی جات برداشتت می کردیم امروز 
میزان برداشــت ها در ســال به 3 برداشت رسیده و 
این جنبه آثار اقتصادی فرونشست را نشان می دهد.

رییس بخش زلزله شناسی مهندسی و خطرپذیری 
مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی تاکید کرد: 
امیدواریم دولت چهاردهم به این موضوع ورود جدی 
داشــته باشــد و بتوانیم در این دولت بر روی این 
موضــوع متمرکز شــویم. امروز مرکز تحقیقات به 
کتابخانه ای به اطلاعات درباره فرونشســت تبدیل 
شده اســت که درباره کاهش خطرات فرونشســت 
می توانیــم اقدام کنیم، امیدواریم که این همت در 
دولت چهاردهم وجور داشــته باشد تا خطرات این 

پدیده را کاهش دهیم. 

نوع ماده منفجره استفاده شده در پیجرها چه بود؟

تسهیلات کارمندان بانک باید بر اساس قانون باشد

تمام وام های ازدواج امسال پرداخت می شود

گزارش هــای عبری نــوع ماده ای را که 
دستگاه های ارتباطی را در لبنان منفجر 

کرده است، فاش کردند.
رســانه های عبری گزارش دادند که نوع 
مــواد مــورد اســتفاده بــرای انفجار 
دستگاه های پیجر در لبنان، »پینتریت« 
به اختصار PETN، نوعی ماده منفجره 

بسیار قوی و بسیار حساس است.
بر اســاس گزارش رســانه ها، نوع ماده 
منفجره ای که در دســتگاه ها جاسازی 
شــده بود، PETN بــوده که یکی از 
قوی ترین مواد منفجره شــناخته شده 
در جهان است. این ماده حساس به گرما 

و اصطکاک است که دلیل انفجار آن را توضیح می دهد.
یک منبع امنیتی ارشــد لبنان و یک منبع دیگر روز چهارشــنبه به رویترز 
گفتند که سرویس اطلاعاتی اسرائیل )موساد( مقادیر کمی مواد منفجره را 
در پنج هزار پیجر تایوانی که ماه ها پیش توســط حزب الله لبنان درخواســت 
شــده بود، جاســازی کرد.این منبع امنیتی افزود که حزب الله درخواست پنج 
هزار دستگاه ارتباطی تولید شده توسط شرکت تایوانی Gold Apollo را 

داده بود و چندین منبع می گویند که آن ها در بهار وارد کشور شده اند.
این منبع امنیتی ارشــد لبنانی تصویری از این دســتگاه را نشــان داد، مدل 

»AP 92۴« که مانند دســتگاه های پیجر 
دیگر است که پیام های متنی را به صورت 
بی ســیم دریافت و نمایــش می دهد، اما 

نمی تواند تماس تلفنی برقرار کند.
2 منبع آشــنا با عملیات حزب الله در سال 
جــاری به رویترز گفتنــد که مبارزان این 
حزب از این دســتگاه ها به عنوان وسیله ای 
ارتباطــی با فنــاوری پایین در تلاش برای 
فرار از سیستم های ردیابی موقعیت مکانی 

اسرائیل استفاده می کنند.
این منبع ارشــد لبنانی فاش کرد که این 
دســتگاه ها »در مرحلــه تولید« توســط 
سرویس اطلاعاتی اسرائیل اصلاح شده اند 
و افزود: »موســاد تخته ای را به دســتگاه های حاوی ماده منفجره تزریق کرد 
که رمزی دریافت می کند که کشــف آن به هر وســیله ای حتی با اســتفاده از 

هر دستگاه یا اسکنر بسیار دشوار است«.
منبع اشــاره کرد که ســه هزار پیجر با دریافت پیام رمزگذاری شده که منجر 

به فعال شدن مواد منفجره به طور همزمان شد، منفجر شدند.
یــک منبــع امنیتــی دیگر به رویترز گفت که تا ســه گرم مــواد منفجره در 
دستگاه های ارتباطی جدید جاسازی شده بود و حزب الله چندین ماه آن ها 

را کشف نکرد.

 رئیس کل بانک مرکزی در کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی، حضور 
یافت تا به ارائه گزارشــی درباره آخرین وضعیت تســهیلات ازدواج و فرزندآوری 
بپردازد. نصرالله پژمان فر رییس کمیسیون اصل 90 مجلس در تشریح جزئیات 
جلسه این کمیسیون با فرزین به اقتصادآنلاین گفت: ما چند دستور جلسه مختلف 
با آقای فرزین داشتیم. با توجه به اهمیتی که موضوع تسهیلات ازدواج و تسهیلات 
فرزندآوری و شــکایات مردم در این خصوص وجود داشــت و مکرر مردم از کل 
کشور این موضوع را مطرح می کردند، از آقای فرزین خواستیم تا سامانه ثبت نام 

وام باز شود و مردم بتوانند درخواست تسهیلات خود را ثبت کنند.
وی افزود: اولین موضوعی که در این جلسه مطرح شد اینکه بانک مرکزی در زمان 
تصویب این قانون اعلام کرده بود که ما آمادگی پرداخت این تسهیلات را نداریم. 
در جلسه ای که در مجمع تشخیص مصلحت نظام در بررسی این قانون تسهیلات 
برگزار شد، بانک مرکزی آنجا مسائل خودش را مطرح کرد و پیش بینی شد که 
در ســال 1۴03، حدود 200 هزار میلیارد تومان بابت این تســهیلات اختصاص 
بدهد البته این معنایش این نیست که تا 200 هزار میلیارد تسهیلات بدهند بلکه 
مجاز بودند فقط تا آن عدد جوابگوی مطالبات عموم باشند. ما با توجه به جمعیتی 
کــه پیش بینــی کردیــم این بود که بیش از یک میلیون و 300 هزار نفر جمعیت 
واجدین شــرایط دریافت تســهیلات ازدواج هستند، یعنی ۶۵0 هزار نفر خانم و 
۶۵0 هزار نفر آقا. قرار هم شد 300 تا 3۵0 میلیون برای وام ازدواج و 100 میلیون 
بــرای فرزنــدآوری تخصیص یابد. البته با ایــن عدد هم باز حجم قابل توجهی از 
واجدین شــرایط از اخذ این تســهیلات محروم می شدند. برنامه ریزی ای که بانک 
مرکزی انجام داد شــامل این بود که ســامانه را برای هر ماه باز می کردند و یک 
تعدادی از افرادی که توانسته بودند در این سامانه ثبت نام کنند در چرخه تسهیلات 

قرار می گرفتند. با این شرایط برخی از افراد پشت سامانه می ماندند که نگرانی هایی 
را بین مردم ایجاد کرده بود و انتظار داشتند حداقل سامانه برایشان باز باشد.

پژمان فر بیان کرد: با گفت وگوهای صورت گرفته به چند جمع بندی رســیدیم. 
یک اینکه سامانه نهایتاً یک هفته باز شود و همه افرادی که واجد شرایط هستند 
امکان ثبت نام داشته باشند و طبیعتاً بر اساس تسهیلاتی که پیش بینی می شود 
ان شــالله به نوبت از این تســهیلات اســتفاده کنند. نکته دوم که این اطمینان به 
مردم و واجدین شرایط داده شود که همه آنان امسال از این تسهیلات می توانند 
اســتفاده کنند. بابت این موضوع هم یک کارگروهی تشــکیل شــد که با بررسی 
مــوارد، مصادیقــی که می تواننــد از ظرفیت قرض الحســنه بانک ها و ظرفیت 
حســاب های جاری بانک ها اســتفاده کنند، این ظرفیت تسهیلات را برای همه 
واجدین شــرایط اســتفاده کنند. ما در جلسه تاکید کردیم که امسال هیچ کسی 
نباید محروم از اخذ تســهیلات باشــد. مســاله سوم هم این شد که بانک هایی که 
حســاب های مردم در آن ها به صورت حســاب های قرض الحسنه و جاری وجود 
دارد سهم هر کدام از بانک ها در دادن تسهیلات و مقدار آن ها مشخص شود. در 
واقع بانک مرکزی باید گزارش کاملی از منابع و مصارف قرض الحســنه بانک ها 
ارائه دهد. چرا که الان سهم بانک ها مشخص و دقیق نیست. جلسه بسیار خوب 
و در واقع امید بخشــی بود و ان شــالله کســانی که واجد شرایط هستند بتوانند از 
تسهیلاتشان استفاده کنند.رییس کمیسیون اصل 90 گفت: در مورد تسهیلات 
بانک ها هم ممکن است بانک هایی باشند که در واقع کارمندانشان از تسهیلات 
استفاده کرده باشند. این موضوع را اشاره کنم که به هر حال یک سری از تسهیلات 
قانونی وجود دارد که به کارمندهای بانک داده شــده و این تســهیلات بر اســاس 
مجوزهایی است که به این ها داده اند. اما اگر جایی این ها از تسهیلات بدون مجوز 
اســتفاده کرده باشــند لازم است بررســی و برخورد کنند. در صورتی که تخلفی 
صورت گرفته باشد موضوع را پیگیری خواهیم کرد. راجع به این موضوع بررسی 

لازم انجام خواهد شد.

فرشته رضایی
روزنامه نگار

وضعیت جسمانی سفیر ایران 
در بیروت چگونه است؟

ســفارت ایــران در لبنان اعلام کرد شــایعات 
منتشرشــده در مورد وضعیت جسمی و شرایط 
بینایی ســفیر ایــران در بیروت، عاری از صحت 

است.سفارت جمهوری اسلامی ایران در مطلبی 
در صفحه خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
»ســفارت جمهوری اســلامی ایران در لبنان به 
اطلاع هموطنان عزیز و اصحاب رسانه می رساند 
که روند درمان آقای امانی، سفیر محترم، به خوبی 
پیش می رود و شــایعات منتشرشــده در مورد 
وضعیت جســمی و شــرایط بینایی آقای امانی، 

عاری از صحت است.«پیش از این برخی از منابع 
خبر اعلام کرده بودند که ســفیر ایران در لبنان 
از ناحیه چشم در جریان انفجار پیجرها در لبنان 

به شدت آسیب دیده است.
همســر ســفیر ایران در لبنان نیز پیش از این در 
پیامی در شــبکه ایکس اعلام کرده بود که روند 

درمانی امانی به خوبی پیش می رود.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام:

FATF در مجمع تشخیص مصلحت 
متوقف است



ایران و گشایش مسیرهای مواصلاتی 
در قفقاز جنوبی

مدتی است گشایش مسیرهای مواصلاتی در قفقاز جنوبی که بخشی 
از آن از سوی جمهوری آذربایجان زنگه زور نامیده شده مورد توجه قرار 
گرفته و دیدگاه هایی در خصوص آن بیان می شود. نظر به اهمیت موضوع 
در این نوشته تلاش می شود نکاتی چند در این زمینه مورد اشاره قرار 

گیرد:
• بحران در قفقاز جنوبی در سال های پایانی شوروی حول موضوع قره 
باغ شــکل گرفت که در نتیجه آن مســیرهای مواصلاتی بین دو کشور 
ارمنســتان و جمهوری آذربایجان مســدود و منطقه در بن بستی سی 
ساله فرو رفت. ایران بدلیل اینکه مسیر ریلی آن از طریق نقطه جلفا به 
نخجــوان و در ادامــه بــه باکو و مســکو از یک طرف و ایروان و تفلیس و 
دریای سیاه از سوی دیگر متصل بود از این اتفاق تأثیر مستقیم پذیرفت 

و یکی از متضررین این بحران بود.
• از همان زمان، ایران از مخالفین جدی پدیده اشــغال بود و به انحاء 
گوناگون تلاش کرد تا این مساله حل و فصل شود اما با برخی نگرش های 
سیاسی در منطقه خصوصاً از سوی جمهوری آذربایجان مواجه شد. با 
این وجود مجموعه اقدامات ایران موجب شد که این کشور بیش از آن 
سرزمین خود را از دست ندهد و یا منطقه نخجوان از اشغال ارامنه در 
امان ماند. متاسفانه ها جریان هایی وجود دارند که در مسیر کتمان این 
حقایق و پوشاندن اقدامات و مواضع خیرخواهانه ایران عمل می کنند 
اما این تلاش ها و کمک های صورت گرفته مســتند اســت و می توان در 

صورت ضرورت آنها را ارائه کرد.
• در زمان جنگ دوم قره باغ جمهوری اســلامی ایران بر اســاس فرمان 
چهــار ماده ای مقام معظــم رهبری دائر بر: ضرورت بازگرداندن اراضی 
اشــغالی به جمهوری آذربایجان، حفظ حقوق اقلیت ها، جلوگیری از 
حضــور گروه های تروریســتی در منطقــه و حفظ مرزهای بین المللی 
کشورها قدم برداشت که مورد استقبال و سپاسگزاری مقامات جمهوری 
آذربایجان گرفت به نحوی که این موضع را در بین واکنش کشورهای 

اسلامی در قبال این رویداد بسیار شجاعانه و مترقی دانستند.
• بلافاصله پس از جنگ دوه قره باغ مساله بازگشایی مسیرها خصوصاً 
موضوع اتصال مرکز جمهوری آذربایجان به نخجوان مطرح و حتی بر 
مساله قره باغ پیشی گرفت. در این زمینه دو موضع غیرضرور و بنوعی 
تحریک کننده اتخاذ شد. اول اینکه از بند نهم توافق نامه آتش بس بین 
روسیه، ارمنستان و جمهوری آذربایجان عبارت کریدور استخراج شد 
در حالی که در متن سند چنین چیزی وجود نداشت و بعداً خود مقامات 
جمهوری آذربایجان بر این اقدام خود اعتراف کردند. دوم اینکه با انتخاب 
نام زنگه زور که برگرفته از نام قدیمی این منطقه و در بردارنده ادعاهای 
تاریخی بود روایت ســازی شــد. این شــیوه مواجهه با مسائل و تکیه بر 
برشــی از گذشــته هر چند برخی امکان های محدود و مقطعی ایجاد 
می کند اما اگر قرار باشد کل رویدادها را واکاوی کنیم به نتایجی می رسند 
که باب میل آنها نخواهد بود و پذیرش و هضم آن برایشان دشوار خواهد 
بود. متاسفانه این شکل از برخورد با مسائل تاریخی که به صورت یکجانبه 
و به سود خود دیدن حوادث و رویدادهاست وجود دارد که از نظر علمی 
و منطقی درســت نیســت و منشأ مشکلات و سوء تفاهمات در منطقه 

شده است.
• همان گونه که اشاره رفت انسداد در مسیرها در گذشته همه را متضرر 
کرد با این حال، برطرف کردن این مشکلات و ایجاد گشایش ها نیز اگر 
اصولی و درست باشد و بصورت مجموعه ای دیده شود می تواند راهگشا 
و ســودمند باشــد. در این راستا برقراری اتصال جمهوری آذربایجان با 
جمهوری خودمختار نخجوان بر اساس توافق و رعایت قوانین، بازگشائی 
مسیر جاده ای و ریلی نخجوان به ایروان و تفلیس و برقراری روابط ریلی 
ایران با این مسیرها می توان گزینه ای برای ایجاد نفع منطقه ای باشد و 
همه را نســبت به چشــم انداز مشارکت جمعی و برقراری صلح و ثبات 

پایدار در منطقه خوشبین سازد.
• ایران با کشورهای منطقه قفقاز جنوبی همسایه است و در طول سی 
ســال گذشــته همه امکانات خود را در خدمت رفاه و آســایش آنها قرار 
داده است. در این مدت امکان تردد مردم جمهوری آذربایجان و نخجوان 
از طریق ایران فراهم شــده و حتی در اوج تنش ها در دوره جنگ دوم 
قره باغ و فراگیری اپیدمی کرونا دچار خدشــه نشــده است. انرژی مورد 
نیاز منطقه نخجوان در طول سه دهه گذشته بصورت سوآپ از طریق 
ایران تأمین شده و همینطور نیازمندی های دیگر که شرح آنها به مجال 
دیگری نیاز دارد. با چنین گذشــته ای، طبیعی اســت که نگرش های 
یکجانبــه و حذفــی در منطقه و بی اعتنائی نســبت به حقوق و منافع 
کشــورهای همســایه دغدغه و ذهنیت های منفی ایجاد کرده و فضای 
همکاری سازنده را به رقابت ونادیده گرفتن دیگران تبدیل می کند که 

مخالف با روح همکاری و مشارکت جمعی است.
• در این زمینه برخی بصورت کمی و متریک به مساله نگاه می کنند و 
بــه مقایســه مــرز ۴۵ کیلومتر ایران با ارمنســتان بــا مرزهای چند 
صدکیلومتری با همسایگان دیگر اشاره می کنند که روش درستی نیست. 
مساله این است که مانند هر پدیده دیگری گاه وجود یک مرز مطمئن 
و امن ولو کوتاه در مناسبات با کشورهای دیگر، امکان انتخاب و مانور 
ایجاد می کند و بالعکس نداشــتن آن به مثابه آن اســت که همه تخم 
مرغ ها را در سبد یک کشور قرار دهی آن هم در شرایطی که سابقه عدم 
اطمینان از آن کشور در مقاطع مختلف بوجود آمده است. برای درک 
اهمیت این مســاله به مرز ترکیه با جمهوری خودمختار نخجوان نگاه 
کنید که تنها 11 کیلومتر است اما در عملیاتی شدن و پیشبرد کریدور 

مورد نظر دو کشور نقش بنیادین دارد.
• به رغم این موارد نمی توان در گذشته توقف کرد و رویدادهای کنونی 
را از نظر دور داشت. واقعیت این است که شرایط در منطقه قفقاز جنوبی 
متحول شده و کشورها به دنبال گشایش در مسیرهای ارتباطی هستند 
و طبیعتاً ایران از عناصر مهم شــکل گیری نظم نوین در منطقه اســت. 
در چنین وضعی، دستگاه دیپلماسی مأموریت دارد تا در همین مراحل 
آغــاز بــکار دولت جدید در ایران که یک فرصت خوب برای گفت وگو و 
تعامل فراهم اســت دیدگاه های خود را با کشــورهای منطقه و ســایر 
ذینفعان در میان گذشــته و یک فضای همکاری مثبت با لحاظ منافع 

جمعی ایجاد کند.
طبعاً در کنار دیپلماســی با کشــورهای منطقه، انســجام داخلی بین 
دستگاه ها و متولیان امر نیز ضروری است تا هر چه سریعتر برای کاستن 
از پیامدهای منفی مسیرهایی که هدف کاستن از ظرفیت های ایران در 
کریدورهــای حمــل و نقلــی را دنبال می کنند، تدابیر لازم را اتخاذ و به 
مراحله اجرا درآورند و البته در این بخش نیز به شــرط عملی شــدن 

برنامه ها، ظرفیت های قابل توجهی وجود دارد.

روایت نیویورک تایمز از جزئیات انفجار پیجرها در لبنان
بعد از وقوع انفجارهای متعدد در لبنان از طریق وسایل الکترونیکی، 
مقامــات آمریکایــی و دیگر مقامات مطلع گفتند، مقادیر کمی مواد 
منفجــره در پیجرهایــی که حزب الله لبنان از یک شــرکت تایوانی 

سفارش داده، کار گذاشته شده بود.
به گزارش ایسنا، به گفته مقامات آمریکایی و دیگر مقامات آمریکایی، 
رژیم صهیونیســتی عملیات تروریســتی در لبنان را روز سه شنبه با 
مخفی کردن مواد منفجره در دســته جدیدی از پیجرهای ســاخت 

تایوان که وارد این کشور شده بود، انجام داد.
به گفته برخی از مقامات، پیجرهایی که حزب الله به شــرکت »گلد 
آپولو« در تایوان سفارش داده بود، قبل از رسیدن به لبنان دستکاری 
شــده بودند. اکثر این پیجرها مدل AR 92۴ این شــرکت بودند، 
گرچه سه مدل گلد آپولوی دیگر هم در این محموله گنجانده شدند.

2 نفر از مقامات به روزنامه نیویورک تایمز گفتند که این مواد منفجره، 
به وزن یک تا دو اونس، در کنار باتری در هر پیجر جاســازی شــده 
بود. یک ســوئیچ هم تعبیه شــده بود که می توانست از راه دور برای 

منفجر کردن مواد منفجره فعال شود.
به گفته آن ها، روز سه شنبه ساعت 3: 30 بعد از ظهر، پیجرها پیامی 
دریافت کردند که به نظر می رســید از ســوی رهبری حزب الله بوده 

باشد. در عوض، پیام مواد منفجره را فعال کرد.
وزیر بهداشت لبنان به رسانه های دولتی گفت که دست کم 11 نفر 
جان باخته و بیش از ۴000 نفر هم زخمی شــده اند که حال ۴00 

نفر از آن ها وخیم گزارش شده است.
به گفته ســه نفر از مقامات، این دســتگاه ها برای چندین ثانیه قبل 

از انفجار برنامه ریزی شده بودند.
حزب الله لبنان، رژیم صهیونیستی را مسوول سازماندهی این حمله 
دانسته است. رژیم صهیونیستی فعلًا درباره این حمله اظهارنظری 

نکرده است.
کارشناســان مستقل امنیت ســایبری که فیلم های این حملات را 
مطالعه کرده اند، می گویند واضح است که قدرت و سرعت انفجارها 

ناشی از نوعی مواد منفجره بوده است.
»میکــو هیپونــن« متخصــص تحقیقــات در شــرکت نرم افزار 
WithSecure و مشــاور جرائم ســایبری یوروپل، گفت: »این 
پیجرها احتمالاً به نحوی اصلاح شده اند تا این نوع انفجارها را ایجاد 
کننــد و انــدازه و قدرت انفجار نشــان می دهد که فقط باتری نبوده 

است.«
چند نفر از مقامات گفتند که بیش از 3000 پیجر از شــرکت گلد 

آپولو )Gold Apollo( در تایوان سفارش داده شد.
حمله صهیونیســت ها بر پیجرهایی که روشــن شــده بودند و پیام 
دریافت می کردند، اثر گذاشت. مشخص نیست که این پیجرها دقیقاً 

چه زمانی سفارش داده شده و چه زمانی به لبنان رسیده اند.
از ســوی دیگــر منابــع آگاه به خبرگزاری رویتــرز گفتند که رژیم 
صهیونیستی در ۵000 پیجر متعلق به حزب الله لبنان مواد انفجاری 

جاساز کرده است.
یک منبع ارشد امنیتی لبنان و یک منبع دیگر به رویترز گفتند که 
آژانس جاسوسی موساد رژیم صهیونیستی ماه ها قبل از انفجارهای 
روز سه شــنبه در داخل ۵000 پیجر متعلق به حزب الله لبنان مواد 
منفجره کار گذاشته بود.این منبع امنیتی لبنانی تأیید کرد که این 
پیجرها متعلق به شرکت گلد آپولو مستقر در تایوان هستند، اما این 

شرکت مدعی است این دستگاه ها را تولید نکرده، بلکه توسط یک 
شرکت اروپایی با حق استفاده از این برند ساخته شده است.

حزب الله لبنان تاکید کرده اســت کــه این حمله جنایتکارانه رژیم 
صهیونیســتی را تلافی خواهد کرد. چندین منبع به رویترز گفتند 
که به نظر می رسد این توطئه ماه ها در حال پردازش بوده است. این 
منبع امنیتی ارشد لبنان گفت این گروه ۵000 دستگاه پیچر از آن 
شرکت تایوانی سفارش داد که به گفته چندین منبع در اوایل سال 

جاری میلادی وارد لبنان شد.
جزئیات انفجار پیجرها در لبنان ��

شــرکت تایوانی، نام آن شــرکت اروپایی که به گفته آن در مســاله 
دخیل بوده، افشا نکرده است. رئیس این شرکت امروز )چهارشنبه( 
بدون نام بردن از شرکت سازنده این دستگاه ها به خبرنگاران گفت: 
»محصول مال ما نبود. فقط نام تجاری ما روی آن ثبت شده بود.«
این منبع امنیتی ارشــد لبنانی تصویری از مدل پیجر AP 92۴ را 
شناســایی کرد که مانند ســایر پیجرها به صورت بی سیم پیام های 
متنی را دریافت و نمایش می دهد، اما نمی تواند تماس تلفنی برقرار 

کند.
2 منبع آگاه به رویترز گفتند که نیروهای حزب الله از پیجرها به عنوان 
یک وســیله ارتباطی با فناوری پایین در تلاش برای فرار از ردیابی 
موقعیت مکانی خود به دست رژیم صهیونیستی استفاده می کنند.
اما این منبع ارشــد لبنانی گفت این دســتگاه ها توســط سرویس 
جاسوســی رژیم صهیونیستی »در ســطح تولید« دستکاری شده 

است.
این منبع گفت: »موســاد یک برد داخل دســتگاه جاسازی کرد که 
مــواد منفجــره ای دارد که کد دریافت می کند. تشــخیص آن از هر 

طریقی بسیار سخت است، حتی با هر دستگاه یا اسکنری.«
یک منبع امنیتی دیگر به رویترز گفت که حداکثر ســه گرم مواد 
منفجره در پیجرهای جدید پنهان شده بود و برای ماه ها ناشناخته 

مانده بود.

 تذکری که تکذیب شد

روز -27 شهریور- ادعایی مبنی بر تذکر رییس دیوان 
عالــی کشــور بــه رییــس جمهــور در رســانه ها 
دست به دســت شد که توســط »ایرنا« -به استناد 

سایت دیوان عالی کشور- تکذیب شد.
طی جلسه هیات عمومی اصراری کیفری دیوان عالی 
کشــور با حضور رییس، معاونین و قضات عالی رتبه 
دیوان عالی کشور و نماینده دادستان کل کشور در 
ســالن آیت الله محمدی گیلانی برگزار شــد و بنابه 
گزارش »فارس« از این جلسه محمدجعفر منتظری، 
رییس دیوان عالی کشــور با اشاره به نشست خبری 
روز سه شنبه رییس جمهور به پوشش مریم شبانی، 
خبرنــگار مجله »اندیشــه پویا« انتقاد کرد و عنوان 

کــرد: »روز گذشــته خانمی با وضعیت نامناســب 
پوششی به محض اینکه پشت تریبون قرار گرفت، به 
گشت ارشاد طعنه زد و آقای رئیس جمهور هم گفتند 
که مگر گشت ارشاد هنوز هست و اذیت می کند؟ و 

قول برخورد با آن را دادند.«
این رســانه در ادامه به نقل از ریاســت دیوان عالی 
کشــور نوشت: توقع اســت که رئیس جمهور ایران 
اسلامی در پخش زنده سیما موضع صحیحی اتخاذ 
کنــد البتــه در موضوع حجاب بایــد کار فرهنگی و 
تبلیغاتــی و ســرمایه گذاری آموزشــی در مدارس 
صورت گیرد. او تاکید کرد: اگر قرار اســت با گشــت 
ارشاد برخورد شود باید با وضع نامناسب حجاب آن 

فرد هم برخورد شود.
»فارس« همچنین در بخش دیگری نیز از قول رییس 

دیوان عالی کشور نوشت: در انتصاباتی که شاهد آن 
هســتیم، برخی افرادی ســابقه خوبی ندارند و طبق 
فرمایش امام علی )ع( این موضوع به نفع نظام اسلامی 
نیست که تحت عنوان وفاق ملی همه افراد باسابقه 
خوب و بد و مُحسن و مُسی را در یک جا جمع کنیم 
کــه اگــر این گونــه عمل کنیــم، افــراد نیکوکار و 
خوش سابقه بی رغبت می شوند و افراد بدنام به رفتار 

بدشان تشویق می شوند.
هر دو این ادعاها توسط خبرگزاری »ایرنا« عصر روز 
-27 شــهریور، 19:2۴ دقیقه- تکذیب شد. »ایرنا« 
در ایــن خصوص نوشــت: »ســاعتی پیش خبری 
منتســب به حجت الاسلام والمسلمین محمد جعفر 
منتظری رئیس دیوان عالی کشور در برخی رسانه ها 
منتشــر شــد که در آن، حجت الاســلام منتظری 

انتقاداتی را نسبت به مسعود پزشکیان رئیس جمهور 
مطرح کرد.

این در حالی اســت که رســانه رسمی قوه قضاییه، 
خبرگزاری میزان، خبر اظهارات رئیس دیوان عالی 
کشور را منتشر کرده که در این خبر بخش ادعا شده 
با عنوان انتقادات رئیس دیوان عالی کشور از رئیس 
جمهور وجود ندارد. بررســی ســایت رسمی دیوان 
عالی کشور نیز نشان می دهد این بخش از اظهارات 
در سایت دیوان عالی کشور هم وجود ندارد و واقعی 
نیست.«رســانه جمهوری اسلامی ایران در ادامه با 
تاکید بر وفاق سه قوه نوشت: »این مهم نشان می دهد 
رویکرد همگرایی و وفاق در قوای سه گانه برای مقدم 
دانســتن حل مشکلات مردم همچنان با عزم جدی 

در حال پیگیری است.«
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گر این درست 
باشد که 
بالگردهای 
رژیم 
صهیونیستی از 
طریق دریا وارد 
حریم هوایی 
سوریه شده اند 
بطور حتم 
روسیه از این 
امر مطلع بوده 
زیرا روسها دو 
پایگاه نظامی 
که یکی هوایی 
در حمیمیم 
لاذقیه و 
دیگری دریایی 
در بندر 
طرطوس 
است، دارند و 
مرز ساحلی 
سوریه را کنترل 
 می کنند و اگر 
می خواستند، 
می توانستند 
مانع این 
عملیات شوند. 
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ایر سرمقاله

چراغ سبز 
روسیه به رژیم 
صهیونیستی  ؟!

آیا  روس ها به ایران و سوریه  
پشت کردند؟

در چند روز گذشته دو رویداد غیر مترقبه مورد توجه 
محافــل خبــری و تحلیلی قرار گرفت: یکی عملیات 
هوابرد ارتش صهیونیستی در منطقه مصیاف واقع در 
حومه شهر حماه در سوریه و دیگری عملیات شهادت 
طلبانه یک شــهروند اردنی در پل اللنبی بین اردن و 
کرانــه باختری که به کشــته شــدن ســه نظامی 
صهیونیست و زخمی شدن چهارنفر دیگر و شهادت 

فرد اردنی انجامید.
در مورد عملیات مصیاف، آنچه در رســانه ها منتشر 
شــده بیشتر منابع صهیونیستی و آمریکایی بوده که 
جزئیات آن مورد تایید منابع مســتقل قرار نگرفته 
است. خلاصه روایت صهیونیستی و آمریکایی از این 
عملیات این اســت که تعدادی از کماندوهای ارتش 
صهیونیستی سحرگاه دوشنبه هفته گذشته با بالگرد 
در مصیــاف فرود آمده و یک مرکز تحقیقات نظامی 

سوریه را منفجر و منهدم کردند.
اما از پنجشــنبه گذشــته، منابع صهیونیســتی و 
آمریکایی شروع به پخش جزئیاتی کردند که بیشتر 

به فیلم های هالیوودی شــباهت دارد. پاره ای از این 
جزئیات می گوید که بالگردهای ارتش صهیونیستی 
از راه دریا یا آســمان لبنان وارد حریم هوایی ســوریه 
شــده و بدون آنکه بر زمین بنشــینند کماندوها را در 
مصیــاف فــرود آورده و پــس از درگیری با نظامیان 
موجود در پایگاه، 27 نفر از آنها را کشته و بیش از ۴0 
نفر را هم زخمی کردند و پس ازانفجار و انهدام پایگاه 
نظامی، همه کماندوها سوار بر بالگردها شده و سالم 

به اسرائیل بازگشتند.
آنها همچنین ادعا کردند که این پایگاه متعلق به سپاه 
پاسداران ایران بوده که برای حزب الله لبنان موشک 
های پیشرفته تولید می کرده و در این عملیات، بین 
دو تا چهار نیروی ســپاه پاسداران به اسارت در آمده 
و کماندوها به اســناد و اطلاعات مهمی دســت یافته 

اند.
این خلاصه ای از ادعاهای رژیم صهیونیستی بود که 
در چند روز اخیر به شدت آن را تبلیغ کرده است. اما 

واقعیت این است که:
1- پایگاه مذکور یک مرکز تحقیقات نظامی و متعلق 
به ارتش سوریه بوده و پیش از این پنج بار مورد حمله 
هوایی ارتش صهیونیستی قرار گرفته و هیچ ربطی به 
حزب الله لبنان یا ســپاه پاســداران ایران ندارد. سپاه 
نیز در اعلامیه خود تاکید کرد که هیچ نیروی ایرانی 
درمحــل مــورد ادعا وجود نداشــته و ادعای منابع 
صهیونیستی مبنی بر اسارت نیروهای سپاه پاسداران 
کذب محض اســت و افراد موجود در پایگاه مذکور 

همه از ارتش سوریه بودند.
2- اینکه در این پایگاه موشــک های پیشــرفته برای 
حزب الله می ساختند دروغ دیگری است زیرا حزب 
الله به اندازه کافی ســلاح ها و موشــک های پیشرفته 
در اختیار دارد و تا کنون از آنها استفاده نکرده و نیازی 
به وارد کردن موشک ندارد و این را رژیم صهیونیستی 

می داند.
3- به نظر می رســد که رژیم تل آویو پس از ناکامی 

های فراوان در نوار غزه، نیاز داشــت با یک عملیات 
هالیوودی و ادعاهای واهی، روحیه ارتش فرســوده 
خود را بازسازی کند و بنیامین نتانیاهو که از هر سو 
برای پایان دادن به جنگ زیر فشار است نشان دهد 
که همچنان می تواند دســت به عملیات به اصطلاح 
پیروزمندانه بزند و افکار عمومی را در داخل به سمت 

خود جلب کند.
۴- از این گذشته، به نظر می رسد که نتانیاهو و کابینه 
جنگی اش، اینک بیش از گذشته متوجه جبهه شمال 
با حزب الله لبنان شده اند و برای گسترش درگیری 
با حزب الله برنامه ای تهیه کرده اند که شامل مناطق 
بین سوریه و لبنان نیز می شود و ابعاد جدید آن در 
آینده مشخص خواهد شد. فعلا آنها حملات خود را 
متوجه ســوریه کرده اند که از دید آنها ضعیف ترین 
حلقه در زنجیره محور مقاومت است تا از این طریق 

به لبنان برسند.

۵- اما نکته قابل توجه، موضع و رفتار ارتش روســیه 
در ســوریه است. اگر این درست باشد که بالگردهای 
رژیم صهیونیســتی از طریق دریا وارد حریم هوایی 
سوریه شده اند بطور حتم روسیه از این امر مطلع بوده 
زیرا روسها دو پایگاه نظامی که یکی هوایی در حمیمیم 
لاذقیه و دیگری دریایی در بندر طرطوس است، دارند 
 و مــرز ســاحلی ســوریه را کنترل مــی کنند و اگر 
می خواستند، می توانستند مانع این عملیات شوند. 
اما ظاهرا این عملیات با چراغ سبز روسیه انجام گرفته 
و این به روابط مسکو - تل آویو بازمی گردد و بار دیگر 
نشــان می دهد که در روابط بین الملل، جایی برای 
احساسات و دوستی و دشمنی همیشگی وجود ندارد 

و این منافع است که حرف اول و آخر را می زند.
۶- و امــا موضــوع وضعیت در اردن و عملیات در پل 
اللنبی، اهمیت خاص خود را دارد که باید در یادداشت 

جداگانه ای مورد بررسی قرار گیرد.

محمد على مهتدى
روزنامه نگار

ســخنگوی ســازمان انرژی اتمی، از ســفر قریب الوقوع »رافائل 
گروسی« مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به ایران خبر داد.

بهروز کمالوندی در وین گفت: هنوز تاریخ مشــخصی برای ســفر 
آقای گروســی مشــخص نشده، اما نکته حائز اهمیت این است که 
این ســفر، آثار مثبتی برای جمهوری اســلامی ایران داشته باشد و 
منافع کشــورمان را تأمین کند و در عین حال بتوانیم مســائل را با 

آژانس به یک سرانجام قابل قبولی برسانیم.
ســخنگوی سازمان انرژی اتمی همچنین در خصوص گفتگوهای 
فنی بین آژانس و ایران گفت: انشالله بتوانیم به سمت حل مسائل 
فیمابین برویم و به نظر می آید فضایی که ایجاد شده، می تواند در 
آینــده روابــط با آژانس بین المللی انرژی اتمی را در یک شــرایط 

بهتری قرار دهد.کمالوندی درباره شصت و هشتمین نشست سالانه 
کنفرانس عمومی آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز گفت: کنفرانس 
عمومی، معمولاً فرصت بســیار خوبی اســت برای همه کشورها از 
جمله کشور ما و چند بخش مهم در این رویداد مورد تاکید است 
کــه یکــی از این بخش هــا، ارائه نقطه نظرات کشورهاســت و در 
بیانیه های ملی که توســط آقای اســلامی قرائت شد، فرازهایی از 
سیاســت های کشــورمان مطرح شــد.وی افزود: با توجه به سیاه 
نمایی هایی که تاکنون درباره برنامه های هســته ای ایران صورت 
گرفته، در این بیانیه علاوه بر رفع سیاه نمایی ها، به پیشرفت های 
کشــورمان علی رغم فشــارهای ظالمانه تحریم ها نیز اشاره شد که 
مورد استقبال قرار گرفت و بازخوردهای قابل توجهی از کشورهای 

مختلف داشتیم.ســخنگوی سازمان انرژی اتمی همچنین درباره 
برگزاری نمایشــگاه دســتاوردهای ایران در حاشیه نشست سالانه 
کنفرانس عمومی آژانس بین المللی انرژی اتمی و ارائه دستاوردهای 
صلح آمیز هســته ای ایران گفت: در کنار نشســت سالانه کنفرانس 
عمومــی آژانــس بین المللی انرژی اتمی، نمایشــگاهی داریم که 
پیشــرفت های کشــور ما را نشــان می دهد. نمایشــگاه امســال 
سرفصل های مختلفی دارد که مهمترین آن، چرخه سوخت، رادیو 
دارو، فناوری های پیشــرفته و وســایل تشــخیصی در حوزه های 
صنعت، کشــاورزی، پلاسما، پلاسمای ســرد و حوزه درمان های 
ســرطان اســت که نشــان می دهد کشور با سرعت خوبی در حوزه 

هسته ای پیش می رود.

سفر قریب الوقوع رافائل گروسی به تهران

سید احمد حسینی
تحلیلگر سیاسی

طعنه سنگین کرباسچی به 
روزنامه کیهان 

به بند کفش پزشکیان هم ایراد می گیرند اگر...

مدیرمســئول روزنامه هم میهــن گفت: عده ای 
خیلی تلاش می کنند که خود را در تشــکیلات 
دولت نگه دارند. تشــکیلات اداری دولت باید به 
شــکلی سامان داده شود که شعارهای پزشکیان 
تحقق پیدا کند.غلامحســین کرباســچی، فعال 

سیاسی اصلاح طلب، درباره حمله کیهان به ایده 
وفــاق ملی دولــت و نحوه انتصابات، گفت: جبهه 
اصولگرایــی دنبال این اســت کــه بهانه ای برای 
حرف های پزشــکیان و دولت درست کند.وی در 
گفتگو با انتخاب، افزود: هیچ کس قبول نمی کند 

که پس از انتخابات، بازندگان و جبهه مقابل دوباره 
به کار گرفته شوند. این حرف های سیاسی طبیعی 
اســت و نبایــد به آن دامــن بزنیم. بگذاریم آن ها 
حرف هایشــان را بزنند. اگر این مســأله هم طی 

شود، به بند کفش پزشکیان ایراد می گیرند.



نرخ رشد اقتصادی از نفس افتاد
نرخ رشد اقتصادی به کمترین میزان از بهار سال 1401 رسید

تداوم کمبود نقدینگی در صنعت دارو
شرکت های دارویی در قطعی برق مستثنی نبودند

طبق گزارش بانک مرکزی، نرخ رشــد اقتصادی با نفت و بدون نفت در 
بهار امسال به ترتیب 3.2 درصد و 2.۵ درصد ثبت شد که کمترین میزان 

در هشت فصل اخیر محسوب می شوند.
بانــک مرکــزی ایران در جدیدترین گزارش آماری خود، داده های تولید 
ناخالص داخلی و رشــد اقتصادی در بهار ســال 1۴03 را منتشــر کرد. 
گزارشی که بر اساس آن، تولید ناخالص داخلی کشور به قیمت های ثابت 
سال 139۵ از رقم 37۸ هزار میلیارد تومان در بهار 1۴02 به 390 هزار 
میلیارد تومان در سه ماهه نخست سال جاری رسید. با این وجود، بررسی ها 
نشان می دهند که نرخ رشد اقتصادی در اغلب بخش های اقتصادی در 
اولین فصل سال 1۴03 کاهشی شده و تنها بخش کشاورزی بر خلاف 
این روند حرکت کرده است.با استناد به داده های بانک مرکزی، نرخ رشد 
اقتصادی کشــور به قیمت پایه ســال 139۵ در بهار امســال معادل 3.2 
درصد ثبت شد. نرخ رشد اقتصادی بدون نفت نیز به 2.۵ درصد رسید. 
این در حالیست که نرخ رشد اقتصادی با نفت و بدون نفت در سه ماهه 
نخست سال 1۴02 به ترتیب معادل ۵.7 درصد و ۴.۶ درصد بود. همچنین 
بررسی ها نشان می دهند که نرخ های رشد اقتصادی با نفت و بدون نفت 

در بهار امسال در کمترین میزان خود از بهار سال 1۴01 به این سو قرار 
گرفتند.

رشد بخش نفت در کمترین سطح از بهار سال 1401 قرار گرفت ��
بر اســاس داده های جدید بانک مرکزی، رشــد بخش نفت که همواره بار 
رشد اقتصادی کشور را بر دوش داشته، در بهار امسال افت قابل توجهی 
را شاهد بود و کمترین رقم از بهار سال 1۴01 را رقم زد. نرخ رشد بخش 
نفت در حالی در ســه ماهه ابتدایی امســال 9.۵ درصد ثبت شــد که این 

رقم در بهار سال 1۴02 معادل 1۶.۵ درصد بود.
آهنگ رشد صنایع و خدمات کند شد ��

نرخ رشــد اقتصادی بخش صنایع و معادن نیز وضعیتی مشــابه داشت. 
بخش صنعت و معدن که در بهار ســال گذشــته رشدی 3.۸ درصدی را 
تجربه کرده بود، در بهار امسال 3.۶ درصد رشد کرد که کمترین میزان 
در 9 فصل گذشته بود.بخش خدمات نیز همچون بخش های نفت و صنایع 
و معادن با کاهش قابل توجه نرخ رشــد اقتصادی مواجه شــد. طوری که 
این نرخ رشــد این بخش در بهار ســال جاری معادل 1.9 درصد بود که 
کمترین میزان از آغاز سال 1۴00 به این سو محسوب می شود. گفتنی 

اســت که نرخ رشــد اقتصادی بخش خدمات در ســه ماهه سال 1۴02 
معادل ۵.۶ درصد بود.

جهش رشد اقتصادی بخش کشاورزی ��
آمارهای بانک مرکزی نشان می دهند که در بخش کشاورزی، بر خلاف 
دیگر بخش های اقتصادی اصلی، نرخ رشد اقتصادی در بهار امسال صعودی 
شــده اســت. بر این اساس، رشد بخش کشاورزی که در سال های اخیر 
منفی یا شــاهد افزایشــی اندک بود، در ســه ماهه امسال با جهشی قابل 
توجه مواجه شد و به 3.1 درصد رسید؛ رقمی که بالاترین میزان از زمستان 

سال 1399 تاکنون به حساب می آید.
بار رشد اقتصادی بهار بر دوش کدام بخش بود؟ ��

بررســی های نشــان می دهند با وجود جهش در رشــد اقتصادی بخش 
کشــاورزی، ســهم اندک این بخش از اقتصاد ایران سبب شده که گروه 
کشــاورزی، تنها 0.3 درصد از رشــد اقتصادی 3.2 درصدی بهار امسال 
سهم داشته باشد. این در حالیست که بخش خدمات 1.1 درصد از این 
رشــد را به خود اختصاص داد. گروه های نفت و صنایع و معادن نیز به 
ترتیب یک درصد و 0.۸ درصد در رشد اقتصادی بهار امسال نقش داشتند.

رئیــس اتــاق بازرگانی تهران گفت: تأمین نقدینگی همچنان بزرگ ترین 
مشــکل صنعت دارو است، وی همچنین مستثنی شدن واحدهای تولید 

دارو از برنامه های مدیریت برق در تابستان را رد کرد.
محمــود نجفــی عرب، رئیس اتاق بازرگانی تهران در گفت وگو با خبرنگار 
ایلنا شرحی از آخرین وضعیت صنعت دارو ارائه کرد و گفت: سهیه ارزی 
صنعت دارو و تجهیزات پزشــکی تا حدودی تأمین شــده اما چالش اصلی 
کارخانجات داروسازی که تأمین منابع مالی است همچنان برقرار است و 
دولــت تعهــدات مالی که به تأمین اجتماعی و بیمه ها دارد را ایفا نکرده و 
در پی ایفا نشدن تعهدات دولت، سازمان تأمین اجتماعی بدهی داروخانه ها 
و بیمارستان ها را نداده است.وی افزود: همچنین بسیاری از شرکت های 
پخش نتوانستند چک های خود را پاس کنند و این امر شرکت های تولیدی 
را با کسری نقدینگی مواجه کرده است، بانک ها نیز در این قضیه منقبض 
هســتند و در واقع بیشــترین استفاده از منابع بانکی را دولت برای مسائل 
جاری اش انجام داده و در نتیجه بیشتر منابع به شرکت هایی مانند شرکت 

بازرگانی دولتی ایران و پشتیبانی امور دام اختصاص یافته و یا صرف تسویه 
بدهی گندم کاران شده، در نتیجه سهم بخش خصوصی از منابع بانکی از 
سال گذشته تاکنون ناچیز بوده است.نجفی عرب تصریح کرد: بزرگ ترین 

مشکل صنعت دارو و تجهیزات پزشکی کشور همچنان تأمین نقدینگی 
است. البته وزیر با کمک رئیس جمهور از صندوق توسعه ملی حدود 100 
میلیون دلار برداشــت کردند تا بتوانند معوقات پرســتاران و پزشــکان را 
پرداخت کنند و در همین حال بتوانند بدهی بیمارستان ها را به شرکت های 
تولید و توزیع دارو و تجهیزات پزشکی تأمین کنند.وی تاکید کرد: بخش 
دارو واقعــاً حــال خوبی نــدارد و ما نگران کمبود دارو در فصل پیش رو به 
ویژه کمبود آنتی بیوتیک های تزریقی هستیم زیرا تقاضای بیمارستان ها 
برای این داروها در فصل سرما به دلیل ابتلا به امراض عفونی افزایش پیدا 
می کند. رئیس اتاق بازرگانی تهران این ادعای توانیر که واحدهای تولید 
دارو و یا صنایع مرتبط با آن مشمول برنامه های مدیریت بار نیستند را رد 
کرد و گفت: اصلًا این طور نیست و شرکت های تولیدکننده دارو هم مانند 
دیگر شــرکت ها در تابســتان با قطعی برق مواجه بودند و واضح اســت که 
وقتی برق شهرک های صنعتی را قطع می کنند برق واحدهای دارویی هم 

قطع می شود.
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۲۳ درصد خانوار شهری و ۴ درصد خانوارهای 
روستایی مستأجر هستند

بر اســاس طرح هزینه درامد خانوار در ســال گذشته، ۴.۴ درصد 
خانوار روستایی مستأجر بوده اند.

در حالی که 23 درصد خانوار شــهری مســتأجر هستند، فقط ۴ 
درصد خانوار روستایی در مسکن استیجاری مستقر هستند.

بر اســاس طرح هزینه درامد خانوار در ســال گذشته، ۴.۴ درصد 
خانوار روســتایی مســتأجر بوده اند. بر مبنای این طرح ۸9 درصد 
خانوار روستایی مالک و در مسکن ملکی مستقر هستند. در حالی 
که 23 درصد خانوار شهری مستأجر هستند، فقط ۴ درصد خانوار 

روستایی در مسکن استیجاری مستقر هستند.
طبق نتایج این طرح که توســط مرکز آمار ایران تهیه شــده است، 
۶9 درصد خانوارهای شهری نیز در مسکن ملکی مستقر هستند.

عراق هیچ بدهی گازی به ایران ندارد

بزودی قرارداد گازی با روســیه به نتیجه عملیاتی می رســد/عراق 
هیچ بدهی گازی به ایران ندارد. معاون وزیر نفت در پاسخ به سؤال 
دیگــر ایلنــا درباره بدهی گازی عراق به ایران، گفت: عراق یکی از 
مشــتری های خوب ماســت که پولش را به موقع و نقد پرداخت 
می کند و اکنون هیچ بدهی وجود ندارد.سعید توکلی در حاشیه 
مراسم تکمیل چرخه تولید لوله در صنعت گاز در جمع خبرنگاران 
درباره رقم ناترازی گاز اظهار داشــت: با بیان اینکه اکنون روازنه 
حداقل 2۶0 میلیون مترمکعب ناترازی گاز در کشور وجود دارد، 
البته این موضوع دلیل بر این نیست که وزارت نفت و شرکت ملی 
گاز ایران کار خود را به خوبی انجام ندهند و زمســتان امســال با 
تکمیل تعمیرات و ذخیره سازی مطلوب گاز مایع از سوی شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی و با همکاری وزارت نیرو 
مشــکلی نخواهد بود.وی همچنین در پاســخ به سؤال دیگر ایلنا 
درباره بدهی گازی عراق به ایران، خاطرنشــان کرد: عراق یکی از 
مشــتری های خوب ماســت که پولش را به موقع و نقد پرداخت 

می کند و اکنون هیچ بدهی وجود ندارد.

FATF در مجمع تشخیص مصلحت 
متوقف است

عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظــام با بیان اینکه FATF در 
مجمع متوقف است، گفت: از ۴1 توصیه FATF تنها دو توصیه 
CFT و پالرمو به اجرا نرسیده و منطق این بود که این خود منشأ 

تحریم داخلی بود.
»مسعود پزشکیان« در نشست خبری صراحتاً به اهمیت پیوستن 
ایران به FATF اشــاره و گفت: اکثر تولیدکنندگان در رابطه با 
FATF با مشکلاتی مواجه هستند، اتاق بازرگانی از ما گلایه دارد 
که چون FATF تصویب نشــده، روند تجارت خارجی با مشــکل 
مواجه است، باید در این زمینه تسهیل گری کنیم. برای لغو تحریم ها 
و جــذب ســرمایه گذاری خارجی هم چــاره ای نداریم جز این که 
مسئله FATF را حل کنیم. از این رو برای به جریان افتادن دوباره 
پرونــده FATF حتمــاً به مجمع تشــخیص مصلحت نظام نامه 

خواهم نوشت، چون این موضوع باید حل شود.
از چند سال گذشته موضوع پیوستن ایران به کارگروه ویژه اقدام 
مالی در مجمع تشخیص مصلحت نظام در دست بررسی قرار گرفت 
و مســکوت ماند. غلامرضا مصباحی مقدم، عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام درباره آخرین وضعیت بررســی پیوســتن ایران به 
FATF در مجمع و اینکه آیا دولت می تواند در این باره تصمیم 
بگیرد، اظهار داشت: آقای رییس جمهور در نشست خبری به این 
موضوع اشاره کرد و قرار شد با مجمع تشخیص مصلحت نامه نگاری 

انجام دهند تا بحث FATF دوباره مطرح شود.
وی ادامه داد: آقای پزشــکیان خودشــان عضو مجمع تشخیص 
 FATF مصلحت هســتند و در جلســات حضور پیدا می کنند، از

دفاع خواهد کرد و مجمع هم آن را تصویب می کند.
 FATF عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: موضوع
در مجمع متوقف اســت و این توقف بررســی ها مربوط به امروز 

نیست.

کشف ۲۰ هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی

طبق اعلام سازمان مالیاتی، با کشف 20 هزار میلیارد تومان فرار 
مالیاتی، برگه مطالبه برای آنها صادر شد.

به گزارش ایلنا، داوود خدابنده رئیس روابط عمومی سازمان امور 
مالیاتی در صفحه فضای مجازی خود نوشــت: »از ابتدای ســال 
جاری، در راستای عدالت مالیاتی تعداد ۵172 برگ مطالبه مالیات 

از محل کشف فرار مالیاتی صادر شده است.
میزان مالیات مطالبه شده در آنها حدود 20 همت اصل مالیات و 

9 همت جرائم متعلقه آنها، بوده است.«

یک میلیون تومان به حساب بازنشستگان 
واریز شد 

یک میلیون تومان علی الحساب متناسب سازی برای بازنشستگان 
لشــگری واریز شد.ســه شنبه شب گذشته، یک ماه علی الحساب 
بابت متناســب ســازی تیرماه بازنشســتگان لشکری به حساب 
مســتمری بگیران این سازمان واریز شــد.صندوق بازنشستگی 
لشــگری اعلام کرده اســت »در اجرای ماده 7 تصویب نامه شماره 
۶۸9۶9/ت ۶2770 هـــ مورخــه 1۴03/0۵/01 هیئت محترم 
وزیران، مبلغ  000 ،000 ،10ریال بابت علی الحساب متناسب سازی 
تیرماه 1۴03 در تاریخ 1۴03/0۶/27 به حســاب مشترکینی که 
تا پایان ســال 1۴02 بازنشســته/وظیفه بگیر/فوت شده اند، واریز 
گردیــد و در خصــوص مســتمری بگیران، این مبلــغ بین تعداد 
مستمری بگیران هر خانواده تقسیم شد«.این مبلغ علی الحساب 
متناسب ســازی مرداد اســت که به حساب بازنشستگان لشگری 
واریز شده است. به موجب جزء )1( بند )ر( ماده 2۸ قانون برنامه 
هفتم توســعه، فقط مشــترکینی که تا پایان سال 1۴02 خدمت 

آنان پایان یافته است، در شمول متناسب سازی قرار می گیرند.

ناترازی ها 
اقتصاد را به 
فروپاشی 
می کشاند

 محمود جامساز، اقتصاددان:
 

بر اســاس اعلام مدیــر اداره اعتبارات بانک مرکزی 
مشــخص شد دولت باز هم برای پرداخت یک بخش 
از مطالبات عمومی به سراغ برداشت از سپرده قانونی 
بانک ها رفته است که بر اساس نظر کارشناسان این 
سیاست های پولی و مالی پیش از آنکه به بهبود مباحث 
اقتصادی کند، بیشــتر نشــانه ای از سیاســت های 

پوپولیستی و افزایش تورم است.
بر اســاس مصوبه هیات عالی بانک مرکزی مقرر شد 
از امروز ۵0 هزار میلیارد تومان اعتبار جدید از محل 
ســپرده های قانونی بانک ها، برای تســهیلات قرض 
الحســنه ازدواج و فرزندآوری سال جاری تخصیص 
داده شــود که این موضوع مورد انتقاد کارشناســان 
حوزه پولی و مالی قرار گرفته است.بر اساس گزارش 
بانک مرکزی ایران، شــبکه بانکی فقط طی 10 روز 
ابتدایی شهریورماه 1۵ هزار میلیاردتومان تسهیلات 
قــرض الحســنه ازدواج و فرزندآوری پرداخت کرده 
اســت و اکنون با تخصیــص ۵0 هزار میلیارد تومان 
اعتبــار جدید، روند ثبت نــام متقاضیان این وام هم 
تســریع و تســهیل خواهد شــد.میزان تسهیلات 
پرداختی شــبکه بانکی به دو سرفصل قرض الحسنه 
ازدواج و فرزنــدآوری تــا پایان مرداد حدود 7۵ هزار 
میلیارد تومان بوده اســت که این تســهیلات تا 10 
شــهریورماه 1۴03 به حدود 90 هزار میلیارد تومان 

رسیده است.
رشد نقدینگی و تورم ��

برداشــت دوباره دولت از محل ســپرده قانونی برای 
پرداخت وام و تســهیلات موجب شــد نظر محمود 

جامســاز اقتصاددان را جویا شویم. وی با بیان اینکه 
سپرده قانونی بانک ها یکی از ابزارهای سیاست پولی 
بانک مرکزی اســت، گفت: بانک مرکزی به وســیله 
تغییرات در نرخ آن، بخشــی از سپرده های مردم که 
در بانک هــا وجــود دارد را در اختیــار می گیرد یا با 
کاهــش اش آن ها را به بانک ها برمی گرداند. یعنی در 
زمانی که بانک مرکزی سیاست های انقباضی در پیش 
می گیــرد به منظــور کاهش اعتباردهی بانک ها نرخ 
ذخیره را افزایش می دهد که بانک ها ذخیره بیشتری 
را نزد بانک مرکزی قرار دهند و برعکس اگر بخواهد 
سیاست انبساطی را در پیش بگیرد نرخ ذخیره قانونی 
را کاهش می دهد که دست بانک ها در اعطای اعتبارات 
بازتر شود. این یک ابزار برای کنترل حجم پول، کنترل 
اعتبــارات بانکی و همچنین بــرای تنظیم ترازنامه 
بانک هــا و ایجــاد ســپر حمایتــی برای ســرمایه 

سپرده گذاران است.
محمود جامساز افزود: معمولاً در زمانی که نقدینگی 
بسیار بالاست مثل اکنون که در پایان تیرماه به بیش 
از ۸330 هزار میلیارد تومان رسیده، به جای آنکه به 
بخش واقعی اقتصاد هدایت شــود، به ســمت بخش 
پولی اقتصاد می رود و در امور سفته بازی و سوداگری 
بــه کار می افتد و نســبت ارزش دارایی های مالی به 
دارائی هــای غیــر مالی افزایش می یابد و تورم را رقم 
میزند؛ لذا این حجم از نقدینگی که اشــاره کردم با 
کمی تأخیر بر شــدت تورم در بازارها خواهد افزود. 
سال گذشته که با حجم نقدینگی کمتری روبرو بودیم، 
تورم به 3/۵2 درصد رسید. اما چنانچه در سال جاری 
نقدینگی به ســبب تأمین کسری بودجه که به گفته 
آقای عارف به 1000 هزار میلیارد تومان خواهد رسید، 

قطعاً با تورم بیشتری مواجه خواهیم شد.
اثرات تورمی برداشت ۵0 هزار میلیارد تومانی ��

وی بــا بیان اینکه در چنین زمانی بانک مرکزی باید 
سیاست های کنترل تورمی را به عهده بگیرد، اضافه 
کــرد: قاعدتــاً یکی از ابزارهایش بایــد افزایش نرخ 
ســپرده های قانونی باشــد. اما اینک بانک مرکزی از 
سپرده های قانونی که هم ابزار کنترل نقدینگی است 
و هم ســپر حمایتی و دفاعی از ســپرده سپره گذاران 
است برداشت می کند، نشان از استیصال در تصمیم 
گیری ها در راســتای اعطای تســهیلات تکلیفی و 
دســتوری اســت و فقط بانک مرکزی فاقد استقلال 
می تواند از چنین تصمیم غیر عقلائی پیروی کند که 

عین خودزنی است.
ایــن اقتصــاددان تصریح کرد: بانک مرکزی با تزریق 
این تســهیلات تکلیفی به منظور تســهیل ازدواج و 
فرزندآوری که وام مصرفی و نه تولیدی است از طریق 
بانک های عامل خود پیشگام تشدید تورم شده است. 
از آنجایــی که تورم به تضعیف تولید و تعدیل نیروی 
کار می انجامــد، زیــان مضاعفی را برجامعه تحمیل 
می کند. این در حالیست که طبق آخرین آمار رسمی، 

تعدادی افزون بر 2 میلیون و ســیصد هزار نفر بیکار 
گــزارش شــده کــه ۵/۴1 درصد از آن هــا را فارغ 
التحصیلان مؤسســات آموزشــی عالی و دانشگاه ها 
تشکیل می دهند. بیکاری از جمله متغیرهایی است 
که چنانچه از حد نرمال فراتر رود، نرخ فقر را افزایش 
خواهد داد و به گســترش ناهنجاری های اقتصادی و 
اجتماعی خواهد انجامید، و بر بار هزینه های اجتماعی 

و قضائی دولت و نهاد قضایی خواهد افزود.
اضافه شــدن جمعیت بیــکاران با پرداخت  ��

تسهیلات تکلیفی
جامســاز اضافه کرد: هنوز خاطره و تجربه شکســت 
خورده اعطای 3 میلیون تومان تســهیلات تکلیفی 
خود اشتغالی که قرار بود مصرفی نباشد و ایجاد شغل 
کند از یادها نرفته، سیاست های اشتغالزایی دولت ها 
در بهترین حالت طی سال ها به طور میانگین قادر به 
جذب حدود ۵00 هزار کارجو بوده است، در حالیکه 
حداقل سالی یک میلیون به جمعیت جویای کار اضافه 
می شــود. بنا به حکم علم و تجربه، پرداخت هر نوع 
تسهیلات تکلیفی جز اتلاف منابع نتیجه دیگری در 
پی نداشته است. به جای اعطای تسهیلات ازدواج و 
فرزندآوری برای جوانان، مشــاغل درآمدزا از طریق 
توسعه صنایع و رشد اقتصادی با حمایت های قانونی 
و تســهیلات بانکی ایجاد کنید. تبعات رشــد و رونق 
اقتصادی، افزایش اشــتغال و درآمد است. متأسفانه 
شــیپور از ســر گشاد آن زده می شــود. وام ازدواج به 
جوانان فاقد شغل و یا شاغلین بیکار یعنی شاغلینی 
که حقوق و دستمزد آنها کفاف تأمین نیازهای مبرم 
آنــان را نمی دهــد، با وضعیتی که تورم قدرت خرید 
مــردم را می بلعد، آنــان را علاوه بر ناتوانی در تأمین 
معــاش و به ویژه مســکن، در تلــه بدهی هم گرفتار 
می کند و فشار زندگی، به از هم گسیختگی خانوارها 
منجر می شــود. گاهی تسهیلات تکلیفی در ساختار 
اقتصاد دولتی سیاســی ایدئولوژیک به دولت ها هم 

تحمیل می شــود و بانک مرکزی هم ناچاراً، چون در 
محاط قدرت دولت است، به دستور تمکین می کند. 
از این رو از سیاســتگذار پولی مطیع دولت نمی توان 
انتظار دیگری داشت.این اقتصاددان تاکید کرد: دولت 
به قدری بزرگ و فربه شده، که در نبود منابع عظیمی 
که طی سالیان در بستر رانت و فساد به اتلاف کشانده 
شــده، نمی تواند جز خلق تورم به حیات خود ادامه 
دهد. حتی بانک ها هرسال دارایی های خود را با تورم 
و بعضــاً فراتر از تورم ارززش یابی می کنند و با اصلاح 
ترازنامه، ورشکســتگی خود را پنهان می ســازند؛ لذا 
انتظار از اتخاذ سیاســت های اقتصادی اعم از مالی و 
پولی و ارزی مبتنی بر خردورزی، از سیاســتگذاران 
بی مورد است.وی ادامه داد: هم اکنون مطالبات هزاران 
میلیارد تومانی دولت به صندوق های بازنشستگی و 
مطالبات بازنشستگان از صندوق ها، و مطالبات سایر 
اقشــار از جمله پرســتاران، کشاورزان، فرهنگیان از 
دولت بی پاسخ مانده است. دولت مستقل، با کاهش 
هزینه های گزاف غیر ضرور و هزاران میلیارد تومانی 
که مصارف فرابودجه ای دارد، تا پایان سال قادر است 
تا هم از میزان کسر بودجه بکاهد و هم بخش اعظمی 
از دیون خود به افراد حقیقی و حقوقی را تسویه کند. 
اما با کســب مجوز برداشت 3۵0 هزار میلیارد تومان 
از صندوق توســعه ملی که حدود 110 هزار میلیارد 
تومان از آن مصروف هزینه های فرابودجه ای می شود، 
بــا اتخــاذ ســهل ترین راه و به بهــای قربانی کردن 
پروژه های زیر بنایی و توســعه ای، صرفاً قادر شــده 
بخشی از بدهی ها را تأدیه کند. این به مفهوم آن است 
که شــکل مشــکل عوض شده، اما مشکلات ناشی از 
ناترازی ها در بســیاری از بخش ها از جمله برق، آب، 
گاز، بنزین و دیگر بخش ها که تلطیف آن ها مستلزم 
ســرمایه گذاری های هزاران میلیاردی است، روز به 
روز بر حجم آن ها افزوده می شود. این ناترازی ها آنقدر 

جدی است که اقتصاد را به فرو پاشی می کشاند.

نگاه روز

اعتصاب کارگران و کارکنان مجموعه شعبه هندوستان شرکت سامسونگ 
از هفته گذشته تاکنون ادامه داشته و با قدرت بیشتری از ابتدای این هفته 
شروع شده است.هفته گذشته یک اعتصاب کارگری در هند که تولید را 
در کارخانه هندوستان سامسونگ مختل کرده، کانون توجه رسانه ها شده 
است.همزمان با این اعتصاب که یک ماه بعد از اعتصاب چند روزه شعبه 
اصلی در کره جنوبی شروع شده، شایعاتی درباره وابستگی این اعتراضات 
به برخی جریان های قدرت و ثروت شنیده می شود که می خواهند شرکت 

خارجی سامسونگ را از هندوستان بیرون کنند!
اعتراضات در سامسونگ، موضوع اصلی اعتراض بحث دستمزدهای پایین 
بوده که در این مورد کارگران هندی با کارگران کره ای این شرکت وفاق 

دارند. اعتصاب اکنون در هفتمین روز خود قرار دارد.
این اعتصاب بر طرح ناندرا مؤدی رئیس جمهور محافظه کار این کشــور، 
برای جلب سرمایه گذاران خارجی )با شعار »ساخت هند«( و برنامه سه 

برابر کردن تولید لوازم الکترونیکی در طی شش سال سایه افکند.
هند طبق برنامه ده ساله خود در حوزه صنایع الکترونیکی و دانش بنیان، 
هدف خود را رســیدن ســهم تولیدات الکترونیکی و مخابراتی و خدمات 

مربوطه به ارزش ۵00 میلیارد دلار قرار داده است.
بســیاری از شــرکت های تجاری الکترونیکی جهان در این مدت به هند 
جذب شدند. در واقع آن ها جذب سیاست های تجاری دوستانه و نیروی 
کار ارزان تر که ناندرا مؤدی رئیس جمهور هند به آن ها وعده داده، شدند!این 
درحالی اســت که غول های تولیدی خارجی به دنبال تنوع بخشــیدن به 
زنجیره های تأمین خود فراتر از چین هســتند.روز جمعه، صدها کارگر 
معترض با پیراهن های آبی رنگ سامسونگ به نشستن در چادرهای موقت 
نزدیک کارخانه لوازم خانگی در ایالت جنوبی تامیل نادو، با کلاه های قرمز 
بــا نام اختصاری اتحادیه CITU ادامه دادند.مرکز اتحادیه های کارگری 
هند )CITU( توســط تأثیرگذارترین سندیکای هندی در حوزه صنایع 

الکترونیک است. بیش از ۶.۶ میلیون کارگر عضو رسمی این تشکل کارگری 
هستند.اکنون اما اعتصابات مزدی سامسونگ یکی از بزرگترین ناآرامی های 
صنعتی است که باعث اختلال در تولید یک شرکت چند ملیتی خارجی 
در هند شده است. این کارخانه به تنهایی حدود یک سوم از درآمد سالانه 
12 میلیارد دلاری هند را به خود اختصاص می دهد.در حالی که کارگران 
اعتراض می کنند، وزیر ارشد کار هند از اواخر ماه گذشته در یک تور ایالات 
متحده بوده و با شــرکت هایی مانند نایک و فورد مذاکره و گفتگو کرده 
است. برگ برنده او در مذاکرات مزد پایین کارگران هندی است که البته 
اکنون همه به آن اعتراض دارند!سامسونگ در نامه ای به اتحادیه کارگران 
در کره جنوبی موافقت اعلام کرده که حقوق برخی کارگران افزایش یابد. 
اما کارگران هندی افزایش را مشمول همه و حق همه می دانند. این شرکت 
هفته قبل در اول اعتصابات هیچ مذاکره ای را نپذیرفت اما امروز پای میز 

مذاکره آمده است.

اعتصاب در سامسونگ؛ گوشی ها گران می شوند؟

هنوز خاطره و 
تجربه شکست 

خورده اعطای 
3 میلیون 

تومان 
تسهیلات 

تکلیفی خود 
اشتغالی که 

قرار بود 
مصرفی نباشد 

و ایجاد شغل 
کند از یادها 

نرفته، 
سیاست های 

اشتغالزایی 
دولت ها در 

بهترین حالت 
طی سال ها به 
طور میانگین 
قادر به جذب 

حدود 500 هزار 
کارجو بوده 

است، در 
حالیکه حداقل 

سالی یک 
میلیون به 

جمعیت جویای 
کار اضافه 

می شود.

فرشته رضایی
روزنامه نگار
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 بازار مسکن در رکود تورمی شدید
زنگ خطر برای مستاجران

بیگی نژاد نایب رئیس اول تحادیه مشاوران با تاکید بر اینکه بازار 
مســکن این روزها در رکود شــدید همراه با تورم قرار دارد گفت: 
کاهش قدرت خرید متقاضیان مســکن از یک ســو و افزایش 17 
درصدی قیمت مسکن در یک سال را می توان اینگونه تحلیل کرد 

که زنگ خطر برای مستاجران به صدا درآمده است.
به گزارش اقتصاد آنلاین؛ گزارش اخیر بانک مرکزی نشان داد در 
کنار رکود حاکم بر بازار مســکن، قیمت مســکن نیز اندکی تقویت 

شده است.
بــا توجــه به آخرین گزارش بانک مرکزی در مرداد ماه در خصوص 
تحولات مســکن شهر تهران، رشد نقطه ای اجاره بها ۴۵.۵ درصد 

و رشد نقطه ای قیمت مسکن 1۶.۸ درصد بوده است.
رشد نقطه ای اجاره بها که ۴۵.۵ درصد را نشان می دهد

این آمار در حوزه قیمت ها شاید آن چنان جلب توجه نکند اما وقتی 
به رشــد نقطه ای اجاره بها که ۴۵.۵ درصد را نشــان می دهد مرور 
می کنیم متوجه می شــویم که روزهای سختی در آینده در انتظار 

مستاجران است.
اگر چه برخی کارشناسان و فعالان بازار مسکن معتقد هستند که 
کاهش ســاخت و ســاز و عرضه مسکن یکی از دلایل رشد بیش از 
حد اجاره بها خواهد بود اما به نظر می رســد بیشــترین عامل در 
افزایش نرخ اجاره بها می تواند به تورم عمومی، اوضاع اقتصاد کلان 

و معیشت باز گردد.
ثبت بیشــترین تورم نقطه ای اجاره بها در شــهر تهران مربوط به 
شــهریور 1۴02 با ۵۸.9 درصد اســت که به دنبال تورم 107.2 
درصدی قیمت مسکن در اردیبهشت ماه اتفاق افتاده است. از دی 
ماه سال گذشته نیز تورم اجاره بها در کانال ۴0 درصد باقی مانده 

است.
بازار مسکن با روزهای رونق خود فاصله بسیار زیادی دارد ��

داوود بیگی نژاد نائب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک در پاسخ 
بــه این پرســش که با رجوع به آمارهــای بانک مرکزی می توانیم 
دریابیــم که علیرغم گــذر از فصل جابجایی، هنوز هم باید نگران 
مســتاجران بود؟ گفت: هنوز هم نه به آن شــدت اما تا حدودی در 
فصل جابه جایی مســتأجران قرار داریم. بنابراین باید رشــد آمار 
معاملات در بازار مســکن چشــمگیر می بود اما در حالی که بازار 
مســکن با روزهای رونق خود فاصله بســیار زیادی دارد و در رکود 
شــدید اما همراه با تورم قرار دارد.او در پاســخ به این پرسش که به 
نظر می رســد رکود باعث شــده قیمت مسکن حداقل در این چند 
ماه افزایش نداشته باشد و حتی در برخی اوقات کاهشی هم شده 
باشــد؟ تاکید کرد: قیمت مســکن در بازه زمانی یک سال گذشته 
17 درصد افزایش یافته اســت.او ادامه داد: کاهش ســاخت و ساز و 
عرضه مسکن و وضعیت فعلی بازار مسکن که در یک رکود تورمی 
به سر می برد یک زنگ خطر جدی برای مستاجران به شمار می رود. 
بیگی نژاد با اشــاره به اینکه زنگ خطر برای مســتاجران را می توان 
به چند بخش تقسیم و دسته بندی کرد اما نکته مهم کاهش قدرت 
خرید متقاضیان مسکن و مستاجران است که باید برای آن چاره های 
اندیشیده شود خاطر نشان کرد: مسکن به عنوان یکی از اساسی ترین 
نیازهای بشــر، همواره نقش تعیین کننده ای در کیفیت زندگی و 
رفاه افراد داشــته اســت. برخورداری از ســرپناه مناسب نه تنها از 
نیازهای اولیه انسان به شمار می رود، بلکه تأثیر مستقیم بر امنیت 
روانــی، اجتماعی و اقتصادی افــراد دارد.نایب رئیس اول اتحادیه 
مشاوران املاک با اشاره به اینکه بازار مسکن با رکودی که در خود 
می بیند برخلاف رسم دهه های اخیر خود حرکت می کند، گفت: 
افزایش جمعیت، گسترش مهاجرت به پایتخت و محدودیت های 
عرضه زمین مناسب برای ساخت وساز از جمله عواملی هستند که 

بازار مسکن در تهران را تحت فشار قرار داده اند.
منطقه ۵ و سپس مناطق 10، ۲ و 4 بیشترین میزان معاملات  ��

مسکن
وی افزود: بر اساس آمار تحولات بازار مسکن که بانک مرکزی طی 
روزهای اخیر منتشــر کرده، منطقه ۵ و ســپس مناطق 10، 2 و ۴ 
بیشــترین میزان معاملات مســکن را ثبت کردند، اما نکته حائز 
اهمیــت اینجاســت که بیشــترین تعداد قراردادهــا مربوطه به 
آپارتمان های بالای 20 سال است.او افزود: این آمار و روند معاملات 
مسکن به خوبی نشان می دهد که قدرت خرید متقاضیان مسکن 
کاهش یافته اســت و به همین دلیل اســت که تقاضا برای خرید و 
اجاره واحدهای نوساز کاهش یافته است.نایب رئیس اول اتحادیه 
مشاوران املاک تصریح کرد: همانطور که اشاره کردم این وضعیت 
بازار مســکن و قیمت ها، زنگ خطری برای مســتاجران به شــمار 
می رود. در این بازار رکودی، قیمت مســکن نســبت به بازه زمانی 

مشابه سال گذشته، 17 درصد افزایش یافته است.
بیگی نژاد تصریح کرد: رونق در بازار مسکن تا زمانی وجود دارد که 
عرضه و تقاضایی باشد اما هم اکنون با توجه به وضعیت بازار فعلی 
مسکن تقاضایی وجود ندارد و دیگر مستأجران به دنبال خرید خانه 
نیستند، زیرا قدرت مالی خرید ندارند.وی با اشاره به اینکه برخی 
از مالکان و برخی از فعالان غیر مجاز بازار مسکن به قانون گذاری 
دســتوری دولت، توجهی ندارند، افزود: با توجه به افزایش بالاتر از 
نرخ تعیین شــده، قیمت اجاره بها و مســکن مشــخص است که 
قیمت گذاری در بازار مسکن بدون توجه به قانون گذاری های اخیر 
صورت می گیرد اما عده ای برخلاف واقعیت تصور می کنند، قیمت 
مســکن توسط مشاوران املاک افزایش می یابد؛ درحالیکه چنین 
نیست.به گزارش اقتصاد آنلاین؛ با وجود سقف افزایش اجاره بهای 
2۵ درصدی در چند ســال گذشــته، فعالان حوزه مســکن خبر از 
عدم عملکرد این سیاست می دهند و بسیاری از مالکان اجاره بهای 
خــود را بیــن ۵0 تا 70 درصد افزایش داده اند. دولت برای کنترل 
بیشتر بازار مسکن قانونی را تصویب کرده که در صورت عدم رعایت 
سقف افزایش اجاره بها، موجران متخلف مشمول مجازات خواهند 
شد. به طور کلی، با وجود این سیاست و افزایش روزافزون هزینه های 
زندگی، مالکان از اجاره دادن املاک خود جلوگیری خواهند کرد 

که منجر به رکود عرضه خواهد شد.
دو عامل اصلی تغییر نرخ رشــد نقطه ای اجاره بها، افزایش ســطح 
تورم عمومی و تورم مسکن طی سال های اخیر بوده است. با توجه 
به روند رشــد نقطه ای متوســط قیمت مسکن و اجاره بها در شهر 
تهران، وقتی شوک های بزرگی به بازار مسکن وارد شده، بازار اجاره 
نشین ها نیز پس از مدتی و نه در همان موقع از آن تأثیر پذیرفته 
است. در چند سال اخیر سرعت رشد نقطه ای اجاره بها به طور قابل 
توجهی افزایش یافته که این موضوع نشان می دهد که تورم عمومی 

و تورم مسکن به سطوح عجیبی دست پیدا کرده اند.

 سرنوشت آیفون ۱۶ در ایران چه می شود؟
رویای ممنوعه!

پس از معرفی سری 1۶ گوشی های شرکت اپل، حال دوباره بحث رجیستری 
گوشی های آیفون در ایران مطرح شده است. ممنوعیت این کالا چالش های 
زیادی برای بازار موبایل ایجاد کرده اســت. حال باید دید دولت چهاردهم در 

راستای رفع محدودیت ها چه اقداماتی انجام می دهد.
مسئله ممنوعیت واردات و رجیستری سری های جدید گوشی آیفوه ازجمله 
موضوعاتی اســت که همواره توجه افراد را به خود جلب کرده و ابعاد مختلف 

اقتصادی، سیاسی و حتی اجتماعی را در برمی گیرد.
گرچه گوشــی های اپل در بســیاری از کشورها جزو کالاهای معمولی و قابل 
دسترس برای اکثریت جامعه به حساب می آید، اما سیاست گذاری ها در ایران، 
این محصول را هم به کالایی لاکچری تبدیل کرده و آن را در فهرست آرزوها 

و رویاهای گروه های مختلفی از ایرانیان قرار داده است.
ممنوعیت واردات، مشکل آنتن دهی این گوشی ها، گسترش بازار سیاه و قاچاق 

از جمله چالش هایی است که این حوزه را دربرمی گیرد.
درحال حاضر و به دلیل معرفی آیفون های ســری 1۶، دوباره بحث رجیســتر 
شــدن یا نشــدن گوشی های آیفون مطرح شده است. به گفته رئیس انجمن 
تلفن همراه در صورت رجیســتری آیفون، تعرفه واردات آن ۴0 تا ۵0 درصد 

خواهد بود.
آیفون 16 رجیستر می شود؟ ��

پس از معرفی آیفون های ســری 1۶، دوباره این ســؤال برای مردم ایجاد شده 
که آیا با معرفی سری جدید، گوشی های آیفون رجیستری می شوند یا خیر؟
بعد از شروع به کار دولت چهاردهم، ستار هاشمی، وزیر ارتباطات، هم با اشاره 
به این موضوع اعلام کرده که این وزارت خانه در تلاش اســت تا با گفت وگو و 
تعامل با وزارت صمت، مشکل رجیستری آیفون های 1۴ و 1۵ را برطرف کنند. 
طبق اطلاعات منتشرشده از زومیت، عبدالمهدی اسدی، رئیس انجمن تلفن 
همراه، درباره تعرفه واردات آیفون های سری 1۴ به بعد عنوان کرد: حدس وگمان 
من این است که اگر قرار بر باز شدن رحیستری آیفون های 1۴ به بعد باشد، 
قطعاً از تعرفه فعلی که 20 تا 30 درصد است، بیشتر می شود، ولی به 9۶ درصد 
هم نمی رسد. احتمال می رود که تعرفه واردات آیفون های 1۴ به بعد، ۴0 تا 

۵0 درصد است. تعرفه واردات مسافری هم دوبرابر تعرفه تجاری است.
در صورت رفع ممنوعیت واردات آیفون های سری 1۴ به بعد، دولت قصد دارد 
که این تعرفه ها را افزایش دهد. این افزایش ها به طور قابل توجهی بر قیمت 
نهایی این گوشی ها تأثیرگذار است. این اتفاق باعث می شود که قیمت نهایی 

این گوشی ها در ایران از قیمت جهانی آن بیشتر شود. 
دلایل ممنوعیت واردات آیفون از ابتدا چه بود؟ ��

دلایل مختلفی برای ممنوعیت واردات آیفون های ســری 1۴ به بعد مطرح 
شــده اســت. که مهم ترین دلیل آن کمبود ارزی عنوان شده است. چراکه در 
شــرایط تحریم های اقتصادی و کمبود منابع ارزی، واردات آیفون یک اقدام 

غیر ضروری تلقی می شد.
از طرفی یکی دیگر از دلایل مطرح شــده، اتصال به اینترنت ماهواره ای اســت 
که البته این دلیل توسط کارشناسان رد شد. زیرا به اعتقاد کارشناسان، این 

قابلیت برای تماس های اضطراری و در برخی کشورها کاربرد دارد.
البته با توجه به آمار غیررســمی و میدانی که توســط انجمن تلفن همراه در 
اختیار وزارت صمت قرار گرفته بعد از ممنوعیت واردات آیفون های سری 1۴ 
به بعد، حدود 900 میلیون دلار ارز از کشــور خارج شــده که در صورت ادامه 
این روند این رقم به یک میلیارد و 300 میلیون دلار هم می رســد. البته این 

آمار به معنی شکست خوردن طرح جلوگیری از خروج ارز از کشور است.
چشم انداز بازار آیفون در ایران ��

آینده بازار گوشی های آیفون به تصمیمات دولت در جهت رفع ممنوعیت ها 
بستگی دارد. در صورت رفع ممنوعیت ها و اعمال تعرفه معقول، انتظار می رود 
بخشی از تقاضای بازار از طریق واردات رسمی تأمین شود. با این حال، با توجه 
به بالا بودن تعرفه واردات این احتمال وجود دارد که همچنان واردات قاچاق 
ادامه داشــته باشد.ممنوعیت واردات آیفون های 1۴ به بعد، افزایش تعرفه ها 
در صــورت رفــع ممنوعیت ها و از طرفــی میزان ارزی که به دلیل ممنوغیت 
واردات از کشور خارج می شود، همگی چالش های زیادی را برای بازار موبایل 
ایجاد کرده اســت. دولت باید با اتخاذ تصمیمات مناســب و شــفاف به ثبات و 

شفافیت بازار کمک کند.

بحران ناترازی انرژی به گازوئیل هم رســید. نکته 
درخور توجه اینجاســت که بار دیگر مســئولان در 
مواجهــه با ناترازی ها، انگشــت اتهام را به ســمت 

مصرف کنندگان گرفته اند.
موضوع اختصاص سهمیه گازوئیل و ادعای مصرف 
بالای آن چند ســال اســت که در کانون توجه قرار 
گرفته است. در همین زمینه خبری مبنی بر توقف 
تخصیص ســوخت بدون ارائه بارنامه منتشــر شده 
است.بنا بر گزارش خبرآنلاین، کرامت ویس کرمی، 
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، 
در همین زمینه اعلام کرد: بر اســاس مصوبه ســال 
1393 هیات وزیران، مقدار سهمیه گازوئیل ناوگان 
دیزلی بر اســاس عملکردی که سازمان حمل ونقل 
جاده ای در حوزه برون شهری و سازمان شهرداری ها 
و دهیاری های وزارت کشــور در حوزه درون شهری 
با توجه به اســناد حمل و صورت وضعیت، بارنامه و 
باربرگ ها تعیین می کنند، محاسبه و تخصیص داده 
می شود. متولی اجرای سامانه سپهتن )سامانه پایش 
هوشمند تردد ناوگان دیزلی برون شهری( سازمان 
راهداری و حمل ونقل جاده ای است که تاکنون این 
پروژه را اجرایی نکرده است.در همین زمینه از ابتدای 
مهرماه قرار است طرحی آزمایشی برای ناوگان باری 
بالای ۵0 تن اجرا شــود که طی آن علاوه بر اینکه 
بدون بارنامه سوختی تخصیص پیدا نمی کند، مبدأ 
و مقصد ناوگان با استفاده از بارنامه و صورت وضعیت 
مسافری نیز قابل مشاهده است و ناوگان با استفاده 
از ایــن طرح می تواند از جایگاه هایی که در مســیر 

حرکت خود وجود دارد، سوخت گیری کند.
بــر مبنای اظهــارات مدیرعامل شــرکت پخش 
فرآورده های نفتی، تخصیص سوخت در این طرح، 
بر مبنای حرکت در مسیر تعیین شده انجام می شود. 
اما نکته اساسی اینجاست که مسیر تعیین شده برای 
ناوگان حمل ونقل در بسیاری اوقات، خلاف واقعیت 
اســت. در همین زمینه، بنا بر برآورد غلط مســیر، 
سوخت اختصاص یافته نیز کفاف نیاز مصرفی ناوگان 

را نمی دهد. این موضوع باعث می شــود راننندگان 
مجبــور بــه اســتفاده از گازوئیــل آزاد شــوند و 
هزینه هایشان افزایش پیدا کند.یکی از اصنافی که 
سال هاست اعتراض خود را نسبت به نحوه تخصیص 
سوخت نشان داده، کامیون داران هستند. در بسیاری 
از اوقات، میزان سوخت ناوگان کامیون داران، مصرف 
سوخت ماهانه آنها را تأمین نمی کند. در برخی موارد 
نیز گفته شــده برخی از کامیون ها، همین سهمیه 
اندک ســوخت را هم به درستی دریافت نمی کنند.

همچنیــن بعضی از رانندگان به دلیل به حد نصاب 
نرسیدن بارنامه، برای تمدید بیمه و کارت هوشمند 
دچار مشــکل شــده اند.در همیــن زمینه، جلال 
موســوی، نایب رئیس کانــون انجمن های صنفی 
کامیون داران کشــور، در گفت وگو با ایلنا، بیان کرد 
که با قطع پایه سوخت، میزان ارائه سوخت را پیمایش 
و اعلام کردند اما تردد پرت رانندگان را محاســبه 
نکردند. برای مثال در مســیر حمل بار اراک-تهران 
در ســمنان بارگیری می شود اما سمنان در بارنامه 
ثبت نمی شــود و آن مســیر برای راننده محاســبه 
نمی شود و این میزان سوخت در پیمایش نمی آید.

این موضوع نشــان می دهد که محاسبات مسیر که 
طبــق آن ســهمه گازوئیل به نــاوگان حمل ونقل 
اختصاص پیدا می کند، بسیاری اوقات اشتباه عمل 
کــرده و همیــن موضوع هزینه های افراد را بالا برده 
است.مدیرعامل شرکت پخش فرآورده های نفتی، 
یکی از علل طرح های ارائه شــده را مدیریت مصرف 
گازوئیل عنوان می کند. به گفته او، میانگین مصرف 
روزانه گازوئیل در بخش غیرنیروگاهی در شهریور 
امسال به حدود ۶۵ میلیون لیتر رسید که این عدد 
در مقایسه با مدت مشابه پارسال حدود 12 درصد 
افزایش یافته است.با اجرای طرح های نامبرده، قرار 
است عملکرد ناوگان به صورت سیستمی به سامانه 
هوشــمند ســوخت ارسال و از صدور اسناد حمل و 
صورت وضعیت دســتی جلوگیری شــود. به نظر 
می رسد انتظار مسئولان از این طرح، کاهش مصرف 
نفت گاز در بخش حمل ونقل کشــور اســت.نکته 
اساسی این است که مسئولان به موضوع فرسودگی 

ناوگان حمل ونقل و مصرف بالای ســوخت ناشی از 
فرســودگی آنهــا توجهی نشــان نمی دهند. طبق 
آیین نامــه مــاده ۸ قانون هوای پــاک از ۴11 هزار 
کامیون و کشــنده و ناوگان باری در بخش جاده ای 
کشــور بالغ بر 200 هزار ناوگان فرســوده است. از 
همین رو، راه اندازی ســامانه به منظور ثبت تمامی 
عملکرد، نمی تواند جلوی مصرف گازوئیل را بگیرد 
و افراد مجبور به ســوخت گیری از نرخ آزاد خواهند 
شــد تــا در روند حمل ونقل اختلالــی پیش نیاید. 
ســوخت گیری بــا نرخ آزاد، مســتقیماً بر افزایش 
هزینه هــای حمل ونقل اثر می گــذارد و با افزایش 
هزینه های حمل ونقــل، قیمت کالاها نیز افزایش 
خواهند یافت.بهتر است مسئولان درکنار راه اندازی 
ســامانه های به اصطلاح هوشــمند، فکری به حال 
جایگزینی ناوگان های فرسوده کنند تا از این طریق، 
کاهش مصرفی که مد نظرشان است تا حدی اتفاق 
بیفتد.نکته جالب اینکه این تنها راهکاری نیست که 
به منظور مدیریت مصرف در دستور کار مسئولان 
بوده اســت. در همین زمینه، محمود نجفی عرب، 
رئیس اتاق بازرگانی تهران، در نوزدهمین نشســت 
هیــات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران عنوان کرد 
قطعــی بیــش از دو روز در هفتــه برق کارخانه ها و 
صنایــع در حالــی رخ داده کــه به آنها گازوئیل هم 
اختصاص پیدا نکرده است. این امر هم باعث کاهش 
تولید و هم آسیب دیدن تجهیزات و مواد اولیه شده 
است.بنا بر اظهار مدیر اجرایی انجمن فولاد، کمبود 
برق و گاز سبب شده فولاد از رشد تولید سالانه 3۸ 
میلیون تن در ســال باز بماند.این اظهارات نشــان 
می دهد در شــرایط قطعی برق و تحمیل خاموشی 
بر صنایع، گازوئیل نیز به آنها اختصاص پیدا نکرده 
است. گویا اختصاص نیافتن گازوئیل به صنایع نیز 
راهــکاری بــرای مدیریت مصرف گازوئیل بوده که 
البته به جای حل بحران، صنایع را نابود کرده است. 
مســئولان بار دیگر در مواجهه با ناترازی، روی به 
راهکارهای مدیریت مصرف آورده اند و به مشکلات 
سمت عرضه که بر ناترازی دامن زده، توجهی نشان 

نمی دهند.
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قاتل جدیدی که ۳۹ میلیون نفر را  می کشد! بازگشت برادر کوچکتر ماکسیما به ایران جنجال فروش مخفیانه ۳۰ تابلوی آنتیک 
مرگ و میر ناشی از عفونت MRSA، نوعی باکتری استاف 
که در برابر بســیاری از آنتی بیوتیک ها مقاوم شــده است، در 
ســال 2021 نســبت به ســه دهه قبل دو برابر شده و به 130 
هزار رسید.بر اساس یک تحلیل جهانی، پیش بینی می شود 
عفونت ابرمیکروب های مقاوم به دارو در 2۵ ســال آینده 39 
میلیون نفر را خواهد کشت. محققان ضمن ابراز نگرانی از این 
موضوع، خواستار اقدام فوری بری جلوگیری از این سناریوی 

شــوم شــدند. ابر میکروب ها – گونه هایی از باکتری ها یا پاتوژن هایی که به آنتی بیوتیک ها 
مقاوم شــده اند و درمان آنها را بســیار ســخت تر می کند - به عنوان یک تهدید فزاینده برای 
سلامت جهانی شناخته شده اند.به گزارش اطلاعات آنلاین به نقل از خبرگزاری فرانسه، این 
تجزیه و تحلیل به عنوان اولین تحقیق برای ردیابی تأثیر جهانی ابر میکروب ها در طول زمان 

و تخمین آنچه ممکن است در آینده اتفاق بیفتد نامگذاری شده است.

فروش خودروی شــناخته شده نیسان برای ایرانیان به زودی در 
سامانه جانبازان آغاز شده و به بازار ایران می آید.

نیســان تی نا یا تیانا )Teana( خودرویی شــناخته  شده برای 
ایرانیان است که در زمان عرضه اش، در سایه محبوبیت ماکسیما 
محو شــد. پس از گذشــت یازده سال از تولید این خودرو در بازار 
ایران، تی نا قرار است دوباره به صورت وارداتی به بازار ایران برگردد.

پارس خودرو در سال 2009، اندکی پس از واردات تی نا، مونتاژ 
آن  را آغاز کرد و اولین نسخه های آن را در سال 13۸9 و با دو تیپ XL و XV به بازار فرستاد. 
تیپ XV )معروف به های کلاس( نسخه فول تی نا بود و امکانات بیشتری نسبت به تیپ XL یا 
نیمه فول داشت؛ امکاناتی مانند کنترل کشش، ایربگ های پرده ای، اتولایت، تهویه صندلی های 
جلو، پانوراما و ســانروف.مونتاژ این لوکس ژاپنی تا زمان تشــدید تحریم های صنعت خودرو در 

سال 1392 ادامه داشت اما نتوانست محبوبیت خارق العاده ماکسیما را در ایران تکرار کند.

رونامه سازندگی درباره 30 تابلوی فاخر موزه امام علی که پنهانی 
در دوبی به فروش رسیدند گزارشی تحقیقی منتشر کرد.

  World art Dubai ســازندگی نوشت: بنا بر اطلاعات سایت
تعداد 1۴ اثر از 30 اثر ارزشمند هنرمندان ایرانی که از موزه امام 
علی خارج شدند در کشور امارات و شهر دوبی فروخته شده اند و 
از 1۶ اثر دیگر خبری نیســت. این روزنامه مطلع شــد: پنج اثر از 
عنایت الله نظری نوری چهار اثر از علی اکبر صادقی، دو اثر از هانیبال 

الخاص، رضا هدایت و رضوان صادق زاده و یک اثر از آیدین آغداشلو، محمود جوادی پور، حسین 
محجوبی، صادق تبریزی، احمد خلیلی فرد، خسرو خسروی، آنه محمد تاتاری، حبیب توحیدی، 
مهدی حسینی، احمد وکیلی، علی ذاکری، طاهر شیخ الحکما، علی شیرازی، نعمت لاله ای و بابک 
خدابنده از موزه امام علی خارج شده و سر از دوبی درآورده اند. ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران 

چند روز پیش اعلام کرده بود: ارزش یکی از این آثار فقط 30 میلیارد تومان بوده است.

بازتاب

اینفوگرافیک گزارش

گزارش

حانیه سراج
روزنامه نگار

با امتیاز 61.9 دارای رتبه ۲ کمیته ارزشیابی وزارت فرهنگ و  ارشاد اسلامی

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی

آگهــی موضــوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 1403036031۸004004۸39 
مورخه 1403/04/31 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ،رودبار تصرفات فاضل زره پوش کلوسفروشی 
فرزند آقا برار مورد تایید قرار گرفت.1- ششدانگ یک قطعه زمین مشجر به مساحت 
169/47 متر مربع به شــماره پلاک فرعی 1۸۸ مجزی از پلاک 90 فرعی از اصلی ۲۵ 
واقع کلسفروش بخش 1۸ گیلان از مالکیت آقای آقا برار زره پوش و ماه جبین نباتی و 

غیرو به آدرس شهرستان رودبار-کلسفروش-محرز گردیده است

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یکماه از تاریخ تســلیم ،اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
11۵3رم الف -  
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رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری

لایحه عفاف و حجاب از سوی شورای نگهبان تایید شد 

رئیــس کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس گفــت: لایحه عفاف و حجاب را 
شورای نگهبان تایید کرده است و باید ابلاغ شود.

موســی  غضنفرآبــادی، درباره آخرین وضعیــت لایحه عفاف و حجاب گفت: 
لایحه عفاف و حجاب را  شورای نگهبان تایید کرده است و باید ابلاغ شود.

رئیــس کمیســیون حقوقی و قضایی مجلــس در گفتگو با ایلنا، درباره این که 
شــورای نگهبان همان کلیاتی که مجلس فرســتاده است را تایید کرده است، 

اظهار داشت: بله همان است.

جلسه طالبان برای بازگشت مهاجران افغان از ایران

جلسه کمیسیون عالی طالبان برای بازگشت مهاجرین به افغانستان تشکیل 
شد.به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان، به دنبال افزایش موج بازگشت مهاجرین 
افغانستانی از کشورهای ایران و پاکستان به افغانستان کمیسیون عالی طالبان 
جلسه ویژه ای را برگزار کرد.در این نشست در مورد طرح اشتغال زایی، توزیع 
زمین به مهاجرانی که خانه ندارند، اجاره دهی و ایجاد شهرک ها و پارک های 
صنعتــی بــرای تاجران و ســرمایه گذاران برگشــت کننده، مباحثی مطرح و 

تصمیم هایی اتخاذ شده است.

بحران ناترازی انرژی به گازوئیل هم رسید

 انگشت اتهام باز هم به سمت مصرف کنندگان
سارینا سیف
روزنامه نگار


